
صعود نفت با تحریم ها و تعرفه ها هموار 
شد

قیمت نفت در معاملات روز جمعه بازار جهانی، تحت تاثیر چشــم انداز تحریم ها و تعرفه های 
آمریکا علیه روســیه و گــزارش آژانس بین المللی انرژی دربــاره محدودتر بودن عرضه، بیش 
از ۲ درصــد صعود کرد.به گزارش ایســنا، بهای معاملات نفت برنت با یک دلار و ۷۲ ســنت 
معادل ۲.۵ درصد افزایش، در ۷۰ دلار و ۳۶ ســنت در هر بشــکه بســته شد. بهای معاملات 
وســت تگزاس اینترمدیت آمریکا با یک دلار و ۸۸ ســنت معادل ۲.۸ درصد افزایش، در ۶۸ 
دلار و ۴۵ ســنت در هر بشکه بسته شد. برای کل هفته، نفت برنت سه درصد و شاخص نفت 
آمریکا، حدود ۲.۲ درصد رشــد هفتگی داشــت.آژانس بین المللی انــرژی )IEA(، اعلام کرد 
بازار نفت جهانی ممکن اســت از آنچه به نظر می رسد، دچار محدودیت عرضه بیشتری باشد.

فیلیپ فلاین، تحلیلگر ارشــد گروه پرایس فیوچرز، گفت: بازار در حال درک این موضوع است 
که عرضه محدود است.شــرکت خدمــات انرژی بیکر هیوز اعلام کرد که شــرکت های انرژی 
آمریکا، هفته گذشته، تعداد دکل های نفت و گاز طبیعی فعال را برای یازدهمین هفته متوالی 
کاهــش دادند. آخرین باری که این اتفاق افتاد، ژوئیــه ۲۰۲۰ بود که همه گیری کرونا، تقاضا 
برای ســوخت را کاهش داده بود.با وجود محدودیت عرضه کوتاه  مدت بازار، آژانس بین المللی 
انرژی پیش بینی کرد رشــد عرضه بالاتری در ســال جاری وجود داشته باشد و در عین حال، 
چشــم انداز خود را برای رشــد تقاضا کاهش داد که نشــان دهنده مازاد عرضه در بازار است.

تحلیلگران کومرس بانک گفتند: اوپک پلاس به ســرعت و به میزان قابل توجهی، شــیرختی 
نفــت را باز خواهد کرد. تهدید عرضه بیش از حد قابل توجه وجود دارد. با این حال، در کوتاه  
مدت، قیمت نفت همچنان پشــتیبانی می شود.الکســاندر نواک، معاون نخست وزیر روسیه، با 
اشــاره به چشــم انداز قیمت کوتاه  مدت، گفت که روسیه در ســه ماهه اوت تا سپتامبر، مازاد 
تولید خود را در مقایســه با ســهمیه اوپک پلاس امســال جبران خواهــد کرد.یکی دیگر از 
نشــانه های تقاضای قوی در کوتاه مدت، احتمال ارســال حدود ۵۱ میلیون بشکه نفت توسط 
عربســتان سعودی در ماه اوت به چین اســت که بزرگترین محموله از این نوع در بیش از دو 
سال گذشــته محسوب می شود.با این حال، اوپک در گزارش چشــم انداز جهانی نفت ۲۰۲۵ 
که پنجشــنبه گذشته منتشر شــد، پیش بینی های بلندمدت خود را برای تقاضای جهانی نفت 
در دوره ۲۰۲۶ تــا ۲۰۲۹، به دلیل کاهش تقاضای چین، کاهش داد.وزارت انرژی عربســتان 
سعودی روز جمعه اعلام کرد که این کشور کاملا به هدف تولید داوطلبانه اوپک پلاس پایبند 
بوده است.دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، پنجشنبه گذشته، به شبکه ان بی سی نیوز گفت 
که روز دوشــنبه »بیانیه مهمی« در مورد روسیه صادر خواهد کرد، اما توضیح بیشتری نداد.بر 
اساس گزارش رویترز، کمیســیون اروپا قصد دارد هفته جاری به عنوان بخشی از پیش نویس 
بسته تحریم های جدید، سقف شناور قیمت نفت روسیه را پیشنهاد دهد، اما روسیه اعلام کرد 

که »تجربه خوبی« در مقابله و به حداقل رســاندن چنین چالش هایی دارد.

در حالیکه چین و اتحادیه اروپا بی سر و صدا، مشغول نبرد تجاری هستند، جنجال 
تعرفه های آمریکا، توجــه جهانی را از تنش های تجاری میان این دو طرف، منحرف 
کرده اســت. به گزارش ایســنا، اتهامات و تحقیقات در مورد رویه های تجاری طرف 
مقابل، مدت هاست که بخش اصلی روابط تجاری میان اتحادیه اروپا و چین بوده است 
و نگرانی هایــی در مورد چگونگی تاثیر احتمالی واردات رقابتی بر اقتصادهای داخلی 
وجــود دارد.محدودیت های اتحادیه اروپا بر شــرکت های چینی که در مناقصه های 
عمومی تجهیزات پزشکی شــرکت می کنند، در هفته های اخیر، به سرعت با اعمال 
محدودیت هــای وارداتی چین بر چنین محصولاتی مواجه شــد. همچنین، عوارض 
گمرکــی چین بر برندی اتحادیه اروپا که مدت ها تهدیــد اعمال آن را تهدید کرده 
بــود، در اوایــل ماه جاری به اجرا درآمد و پکن و بروکســل انتقادهــا را از یکدیگر 
افزایش داده اند. به گفته مارک جولین، مدیر مرکز مطالعات آسیایی در موسسه روابط 
بین الملل فرانسه )Ifri(، در مجموع، روابط تجاری اتحادیه اروپا و چین اکنون بسیار 
ضعیف است. آنچه زمانی، زمینه ای از فرصت ها و اشتیاق فراوان برای روابط دوجانبه 
بود، اکنون بیشــتر به خطرات تبدیل شده است تا فرصت ها. رابطه ای تیره گرزیگورز 
استک، تحلیلگر ارشد موسسه مطالعات چین مرکاتور، اظهار کرد: روابط اتحادیه اروپا 
و چین، با چالش ها و خطرات بسیاری روبرو است که اغلب به مواضع اقتصادی متضاد 
مرتبط هستند. اقتصاد چین با شکاف بین ظرفیت تولید و تقاضای خود مواجه است. 
همچنین با رشــد کند دســت و پنجه نرم می کند، در حالی که صادرات که مدت ها 
اقتصاد را تقویت می کرد، در بحبوحه تنش های تجاری جهانی و تقاضای کمتر، تحت 
فشــار قرار گرفته است. مارک جولین، همچنین به مجموعه ای از نگرانی ها از جمله 
محیطی که به طور فزاینده ای برای شرکت های خارجی فعال در چین دشوار می شود 
و کسری تجاری رو به رشد اروپا اشاره کرد که رابطه اتحادیه اروپا و چین را پیچیده 
می کند. بعلاوه، وی گفت که پکن در حال اســتفاده از تجارت به عنوان سلاح برای 
اعمال فشــار بر اروپا است.  پس از آنکه اتحادیه اروپا، سال گذشته، وضع عوارض بر 
خودروهای برقی ســاخت چین را که رقابت شــدیدی با جایگزین های ساخت اروپا 

ایجاد می کنند، آغاز کرد، چین هم تحقیقات در مورد واردات برندی اروپایی را شروع 
کــرد. تاثیر تعرفه های آمریکا بر روابط اتحادیــه اروپا و چین به گفته مارک جولین، 
سیستم تعرفه ای اخیر دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، می توانست فرصتی برای 
چین و اتحادیه اروپا باشــد تا روابط خود را بهبود بخشند. سیاست تهاجمی آمریکا 
باید تاثیر مثبتی بر روابط دوجانبه میان چین و اتحادیه اروپا می گذاشت، به این معنا 
که در مواجهه با اجبار اقتصادی از سوی ایالات متحده، انتظار می رفت اتحادیه اروپا 
و چین برای بهره برداری حداکثری از روابط تجاری خود در بحبوحه جنگ تعرفه ای 
آمریکا، مذاکره و مصالحه کنند، اما این امر هنوز محقق نشــده است.ژان-مارک 
فنت، عضو ارشد موسسه ESSEC برای ژئوپلیتیک و تجارت، اظهار داشت که 
یکی از دلایل این شکســت می تواند این باشد که پکن احساس می کند در درام 
تجاری خود با واشــنگتن پیروز شده اســت. بنابراین، نیاز به یک جبهه مشترک 
با اتحادیه اروپا کمتر ضروری اســت. در واقع، ترس کنونی در پکن این است که 
اتحادیه اروپا همســویی با خط ضد چینی را که دولت آمریکا در حاشیه مذاکرات 
تجــاری اعمال خواهد کرد، بپذیرد.پس از تشــدید تنش هــای اولیه و مذاکرات 
پرتنــش، چین و آمریکا، در ژوئــن، با یک توافقنامه چارچــوب تجاری موافقت 
کردند که شــامل مفادی پیرامون مقــررات مربوط به عناصــر خاکی کمیاب و 
فناوری بود که به شــدت مورد مناقشه بودند. پکن در اوایل سال میلادی جاری، 
در واکنــش به تعرفه های اولیــه آمریکا، محدودیت هــای صادراتی را بر چندین 
عنصر و آهنربــای خاکی کمیاب که اغلب در بخش هــای خودرو، دفاع و انرژی 
اســتفاده می شوند، اعمال کرده بود.بر اســاس گزارش شبکه سی ان بی سی، فنت 
گفت: شــدت گرفتن مواضع کمیســیون اروپا و افزایش قدرت ابزارهای حفاظتی 
که در ســال های اخیر به آنها مجهز شده اســت، احتمال بروز اختلافات فزاینده 
را افزایش می دهد، همانطور که در اقدامات اخیر علیه تجهیزات پزشــکی چینی 
نشــان داده شده است و بدون شک در اجلاس اتحادیه اروپا و چین در ۲۴ ژوئیه 

در پکن، شاهد آن خواهیم بود.

برتری چین در انرژی بادی و 
خورشیدی تحکیم شد

چین با در اختیار داشــتن ۷۴ درصد از کل پروژه های بادی و خورشــیدی در حال 
ساخت جهان، برتری خود را در این بخش تحکیم کرد.به گزارش ایسنا، »گلوبال انرژی 
مانیتور« )GEM( در گزارشــی اعلام کرد چین که در حال حاضر بیشترین ظرفیت 
تولید بادی و خورشــیدی را در جهان دارد، در حال ســاخت ۵۱۰ گیگاوات ظرفیت 
خورشیدی و بادی در مقیاس صنعتی است. مجموع ظرفیت جهانی شامل سهم چین، 
۶۸۹ گیگاوات است.چین در تلاش برای تنوع بخشیدن به منابع انرژی خود و کاهش 
وابستگی به واردات، رکوردهای زیادی را در زمینه بادی و خورشیدی ثبت کرده است. 
این کشور در ماه مه امسال، رکورد جدیدی در نصب پنل های خورشیدی جدید برای 
یک ماه ثبت کرد. افزایش ظرفیت ۹۳ گیگاواتی برای ماه مه، بیشتر از تعداد پنل های 
خورشیدی نصب شده در هر کشور دیگری در جهان در کل سال ۲۰۲۴ بود.»گلوبال 
انرژی مانیتور« در گزارشــی اعلام کرد: چین در ســاخت انرژی های تجدیدپذیر در 

جهان پیشــتاز است. این کشور همچنان با سرعتی 
بی ســابقه به افزایش انرژی خورشیدی و بادی ادامه 
می دهد.با این حال، حتی موج عظیم انرژی بادی و 
خورشــیدی چین نیز بدون مشکل نیست. در حال 
حاضر، بزرگترین مشــکلی که این دو صنعت با آن 
مواجه هســتند، این است که پکن معتقد است هر 
دو بخش به حد کافی توســعه یافته هســتند تا به 

جای تکیه بر یارانه های ثابت، در بازار تلاش و رقابت کنند. بنابراین، مقامات در حال 
کاهش بار یارانه ای برای انرژی خورشــیدی و بادی خشــکی هستند، اما هنوز آنها را 
به طور کامل حذف نمی کنند.بر اســاس گزارش اویل پرایس، طبق گزارش »گلوبال 
انرژی مانیتور«، چین می تواند برای کل سال ۲۰۲۵، حدود ۲۴۶.۵ گیگاوات ظرفیت 
خورشــیدی جدید و ۹۷.۷ گیگاوات ظرفیت بادی اضافه کند. ظرفیت کل این کشور 
در این دو بخش در پایان ســه ماهه اول ســال، ۱.۵ تراوات بود. با این حال، چین به 
ساخت ظرفیت جدید با اســتفاده از زغال سنگ نیز ادامه داد، زیرا این واقعیت را به 
رسمیت می شناسد که تولید بار پایه، حتی در بزرگترین بازار بادی و خورشیدی جهان، 

همچنان حائز اهمیت است.
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رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها با بیان اینکه رهبر معظم انقلاب اسلامی شخصاً جنگ ۱۲ روزه را فرماندهی کردند، گفت: در برابر هرگونه اقدام 
نیابتی یا مستقیم دشمن، پاسخ سخت و قاطع خواهیم داد.محمدصالح جوکار در گفتگو با خبرنگار مهر، با اشاره به شکست رژیم صهیونیستی در جنگ ۱۲ روزه، 
اظهار کرد: عوامل مختلفی در شکست رژیم صهیونیستی و حامیانش، به ویژه آمریکایی ها، نقش داشته است. یکی از مهم ترین دلایل این شکست، عدم شناخت 
صحیح آنان از مردم ایران، فرهنگ ایرانی و معادلات داخلی جمهوری اسلامی است. آنان تصور می کردند در صورت حمله، مردم ما همراه آن ها خواهند شد، در 

حالی که در ۴۶ سال گذشته همواره خلاف آن ثابت شده است.
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نقش کلیدی رهبر انقلاب در جنگ ۱۲ روزه؛ به هر تهدیدی پاسخ قاطع 
می دهیم
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پیشنهاد کمیسیون اروپا برای 
کاهش سقف قیمت نفت 

روسیه

دیپلمات های اتحادیه اروپا گفتند که کمیسیون اروپا روز جمعه پیشنهاد داد 
که سقف قیمت شناور برای نفت روسیه، ۱۵ درصد کمتر از میانگین قیمت 
بازار نفت در سه ماه گذشته باشد.به گزارش ایسنا، پس از آنکه کاهش قیمت 
نفت در بازار جهانی، ســقف قیمت فعلی ۶۰ دلار در هر بشــکه برای نفت 
روسیه را تا حد زیادی بی اثر کرد، اتحادیه اروپا و انگلیس در دو ماه گذشته، 
کشــورهای گروه هفت را برای کاهش این ســقف قیمت، تحت فشار قرار 
داده انــد. نفت برنت از آن زمان تا حدودی افزایش یافته و روز جمعه، به ۷۰ 
دلار و ۳۶ ســنت در هر بشکه رسید.مکانیزم سقف قیمت نفت روسیه، برای 
اولین بار در دسامبر ۲۰۲۲ در راستای اقدام هماهنگ تحریمی معرفی شد. 
کشورهای غربی توافق کردند که از واردات نفت روسیه از راه دریا خودداری 
کنند و همچنیــن از ارائه خدمات حمل و نقل، بیمه یــا تامین مالی برای 
صادرات نفت روســیه به مناطق دیگر خودداری کنند، مگر اینکه نفت، زیر 
سقف ۶۰ دلار فروخته شود.یکی از دیپلمات ها افزود که سقف شناور جدید، 
هر سه ماه یک بار، بر اساس میانگین قیمت اصلاح خواهد شد.دیپلمات های 
اتحادیه اروپا که مجاز به صحبت علنی نبودند، گفتند: جزئیات فنی پیشنهاد 
اخیــر، هنوز نیاز به بحث دارد، اما به نظر می رســد که این ایده نگرانی های 
کشورهای دریایی اتحادیه اروپا شامل مالت، یونان و قبرس را کاهش می دهد. 
با وجود تلاش های مکرر رهبران اروپایی، دولت آمریکا با کاهش این ســقف 
موافقت نکرده و همین امر باعث شده است که اروپایی ها خودشان به تنهایی 
اقدام کنند.قیمت نفت اورال روســیه روز جمعه ۲ دلار در هر بشــکه کمتر 
از سقف ۶۰ دلار در هر بشــکه باقی ماند.کمیسیون اروپا در ابتدا، در ژوئن، 
پیشنهاد کرده بود که به عنوان بخشی از هجدهمین بسته تحریم های اتحادیه 
اروپا علیه روســیه، ســقف قیمت از ۶۰ دلار در هر بشکه، به ۴۵ دلار در هر 
بشکه کاهش داده شود.بر اساس گزارش رویترز، کرملین روز جمعه اعلام کرد 
که در مقابله با چالش هایی مانند سقف قیمت شناور نفت روسیه که می تواند 
توسط اتحادیه اروپا معرفی شود، تجربه خوبی دارد. تحریم های اتحادیه اروپا 
برای تصویب باید به اتفاق آرا توســط کشورهای عضو مورد توافق قرار گیرد.

آژانس بین المللی انرژی )IEA( در گزارش ماهانه اش که روز جمعه منتشر 
شد، اعلام کرد درآمد صادرات نفت خام و فرآورده های نفتی روسیه در ژوئن، 
در مقایســه با ماه مشابه سال گذشــته، ۱۴ درصد کاهش یافته است.طبق 
برآوردهای این آژانس، کرملین ماه گذشته ۱۳.۵۷ میلیارد دلار از فروش نفت 
خام و فرآورده های نفتی پالایش شده دریافت کرد که نسبت به سال گذشته، 
تقریبا ۱۴ درصد کاهش داشــته اســت. این گزارش همچنین نشان داد که 
تولید نفت خام روسیه برای هر یک از ماه های ژوئن و مه، تقریبا در حدود ۹.۲ 
میلیون بشکه در روز ثابت مانده است.بر اساس گزارش اویل پرایس، روسیه 
در ژوئن، تحت تاثیر قیمت های پایین تر کالاها و تقویت روبل، با کاهش ۳۳.۷ 

درصدی درآمد نفت و گاز خود برای بودجه نسبت به سال قبل روبرو شد.

افزایش تولید برق از 
سوخت های فسیلی در اتحادیه 

اروپا
براســاس داده های اندیشکده انرژی پاک »امبر«، شرکت های برق در سراسر 

اتحادیه اروپا تولید برق از نیروگاه های گازی و زغال سوز را در نیمه اول سال 
۲۰۲۵ نســبت به ســال قبل ۱۳ درصد افزایش دادند که بزرگترین افزایش 
ســالانه در پنج ماه اول سال از سال ۲۰۱۷ بود.به گزارش ایسنا، نیروگاه های 
گازی شاهد افزایش ۱۹ درصدی تولید به بالاترین سطح در سه سال گذشته 
بودند. داده های گردآوری شده توسط رویترز نشان می دهد که تولید برق از 
زغال ســنگ، ۲ درصد افزایش یافته و به بالاترین سطح در دو سال گذشته 
رسیده اســت.همزمان، تولید برق بادی به دلیل ســرعت کم باد، ۹ درصد 
کاهش یافت که شدیدترین افت ثبت شده تاکنون است.افزایش تولید برق از 
سوخت های فسیلی در حالی روی داد که اروپا سردترین زمستان را در چهار 
سال گذشته پشت سر گذاشت و تولید برق بادی در بازارهای اصلی کاهش 
یافت. تولید برق آبی نیز در فاصله ژانویه تا ژوئن در مقایســه با مدت مشابه 
ســال ۲۰۲۴، کمتر بود.در نتیجه افزایش تولید برق از سوخت های فسیلی، 
انتشار گازهای گلخانه ای در اروپا از بخش برق، ۹ درصد افزایش یافت و روند 
کاهش انتشار گازهای گلخانه ای در چند سال گذشته را معکوس کرد.رکود 
در تولیــد انرژی های تجدیدپذیر، به ویژه انرژی بادی، در زمســتان و اوایل 
بهار امسال به افزایش تولید برق از سوخت های فسیلی کمک کرد و چالش 
اتحادیه اروپا در اتکای فزاینده به منابع انرژی تجدیدپذیر را برجســته کرد.

اروپا در چند ماه گذشته بیشترین آسیب را از کاهش سرعت باد دیده است، 
در حالی که تقاضا برای برق در ســردترین ماه های زمستان بیشتر بود. برای 
مثال، آلمان برای چندین ماه متوالی، شــاهد بادهای ملایمتر از حد معمول 
بود که باعث کاهش تولید برق بادی، افزایش قیمت برق و اتکا به سوخت های 
فسیلی شد. کاهش تولید برق بادی، بزرگترین منبع برق آلمان، از پایان سال 
۲۰۲۴ تا ماه های اولیه ۲۰۲۵ ادامه یافت.بر اساس گزارش اویل پرایس، طبق 
داده های اخیر »امبر«، انرژی خورشــیدی برای اولین بار در ژوئن ۲۰۲۵، به 
بزرگترین منبع برق اتحادیه اروپا تبدیل شد. اما این برای جبران کاهش تولید 
برق بادی و حفظ تعادل سیستم های انرژی در طول زمستان سرد شش ماه 

اول سال کافی نبود.

گزیده خبر

تنها راه حفظ و اعتلای ایران، راه و مسیر مقاومت است

افزایش فروش کامیون های برقی 
تهدیدی برای دیزلی ها در چین

بومی سازی تجهیزات حیاتی درپالایشگاه 
پنجم پارس جنوبی

کامیون های سنگین برقی با توجه به یارانه ها و عرضه سریع شارژرها، سهمشان در بازار چین را به سرعت، 
افزایش داده اند و باعث کاهش بیشتر استفاده از کامیون های دیزلی و افت تقاضا برای نفت از سوی بزرگترین 
واردکننده نفت خام جهان خواهند شد.به گزارش ایسنا، رونق فروش کامیون های برقی در چین پس از رشد 
فروش خودروهای برقی و افزایش کامیون های سنگین با سوخت مایع در سال های اخیر، رخ داده است. این 
عوامل، همراه با کندی رشد اقتصادی، رشد مصرف نفت این کشور را متوقف کرده است.طبق گزارش شرکت 
مشاوره »سابلیم چاینا اینفورمیشن«، پیش بینی می شود که فروش در بزرگترین بازار کامیون های انرژی نو 
در جهان، در نیمه اول سال میلادی جاری، ۱۷۵ درصد نسبت به مدت مشابه سال میلادی گذشته، افزایش 

یافته و به ۷۶ هزار و ۱۰۰ دستگاه.......

۵۴ درصد سد های کشور خالی است

فاصله آمار تا واقعیت قاچاق در بازار 
پوشاک

برتری چین در انرژی بادی و خورشیدی تحکیم 
شد
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درگیری چین و اروپا در هیاهوی جنگ تجاری آمریکا گم شد



2روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران  دوشنبه 23 تیر 1404  18  محرم 1447  14 جولای 2025سیاست

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad
    سال بیستم    شماره  5710

www.sobh-eqtesad.ir
info@sobh-eqtesad.ir

گزیده خبر
تنها راه حفظ و اعتلای ایران، راه و مسیر مقاومت است قالیباف: مشکلات حوزه کالاهای 

اساسی را با همراهی دولت حل 
می کنیم

رئیس مجلس شورای اسلامی در آغاز جلسه علنی امروز مجلس گفت: با همراهی 
دولت بخشی از مشکلات حوزه کالاهای اساسی و امنیت غذایی، وضعیت کشاورزان 
و توجه به بخش تولید را حل و فصل می کنیم.به گزارش خبرگزاری مهر، محمدباقر 
قالیباف در ابتدای نشست علنی امروز )یکشنبه، ۲۲ تیرماه( مجلس شورای اسلامی 
در سخنانی، ضمن تسلیت ایام سوگواری امام حسین )ع( و اسارت اهل بیت پیامبر 
)ص( و آرزوی قبولی عزاداری های مردم، گفت: ملت ما ثابت کرده اند که یک ملتی 
حسینی هستند و در هر شرایطی پرچم حضرت ابا عبدالله )ع( را بالا نگه می دارند 
به ویژه در ایام جنگ که هیأت ها خود به هســته دفاع از وطن تبدیل شــده بودند 
و همانگونــه که مقــام معظم رهبری فرمودند امروز وطن و اســلام بر هم منطبق 
بوده و یک موضوع هســتند و اینجا است که به صورت دقیق از کلام امام )ره( که 
فرمودند هر چه داریم از محرم اســت را درک می کنیم و این فرصتی اســت برای 
ما که به ســهم خودمان از مردم عزیزمان تقدیر و تشکر می کنم.رئیس قوه مقننه 
کشــورمان در ادامه افزود: همچنین لازم می دانم تشــکر ویژه ای از همکارانمان در 
مجلس داشته باشم، مردم عزیزمان بدانند نمایندگان در روزهای سخت آغاز دفاع 
مقدس ســنگر مجلس را محکم تر و مستحکم تر از هر زمانی برقرار کردند و حضور 
پیدا کردند و همچنین قوانین بسیار مؤثری را مانند قانون تعلیق همکاری ایران با 
آژانس را به همراه ۳ قانون دیگر به تصویب رســاندند، در آن جلســه بیش از ۲۵۰ 
نفر از نمایندگان در صحن حضور داشتند این در حالی است که معمولاً در روزهای 
عــادی تعداد نمایندگان حاضر در صحن به دلیل مأموریت ها و مرخصی ها کمتر از 
این تعداد است از این جهت به سهم خودم به نمایندگان خدا قوت گفته و از آن ها 
تشکر می کنم.قالیباف خاطرنشان کرد: همچنین طی ۲ هفته گذشته فرصت شد تا 
نمایندگان در این شرایط سخت برای پیگیری مشکلات مردم در حوزه های انتخابیه 
خود حضور داشــته باشند لذا خدمت مردم عزیز نیز عرض می کنم که جلسه غیر 
علنی امروز مجلس حدود یک ســاعت و نیم برگزار شد که بخشی از این جلسه به 
بررسی معضلات مردم در حوزه های انتخابیه اختصاص داشت، امیدواریم با همراهی 
دولت بخشــی از این مشــکلات به ویژه در حوزه کالاهای اساسی و امنیت غذایی، 
وضعیت کشاورزان و توجه به بخش تولید را حل و فصل کنیم و به رشد اقتصادی 
نیز توجه داشته باشیم که به آن آسیبی وارد نشود لذا مجدداً از نمایندگان و مردم 

عزیز تشکر و قدردانی می کنم.

بازدید سرزده رئیس جمهور از 
وزارت نفت

رئیس جمهور به صورت سرزده از وزارت نفت بازدید کرد.به گزارش ایسنا، مسعود 
پزشــکیان، صبح امروز در بازدیدی ســرزده از وزارت نفت، ضمــن دیدار با وزیر و 
مدیران ارشــد این وزارتخانه، از تلاش های شبانه روزی کارکنان صنعت نفت در ۱۲ 
روز برای مدیریت شــرایط جنگی، تأمین پایدار انرژی و حفظ آرامش در کشــور 
قدردانی کرد.در این بازدید، گزارشــی از اقدامات اضطراری، روند تأمین ســوخت، 

پایداری شبکه توزیع فرآورده ها و آمادگی واحدهای عملیاتی ارائه شد.

در جلسه شورای  عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا صورت گرفت؛

حمایت از تسهیل فعالیت های 
بخش خصوصی در زمینه توسعه 

انرژی های تجدیدپذیر
اعضــای شــورای عالی هماهنگی اقتصادی ســران قوا، ضمن بررســی موضوعات 
مرتبــط با موانع و مشــکلات پیش روی بخش خصوصی در حــوزه خرید، تولید و 
نصب پنل های خورشــیدی، در راستای حمایت از توسعه انرژی های تجدیدپذیر و 
تسهیل فعالیت های بخش خصوصی، با اختصاص تسهیلاتی برای این بخش موافقت 
کردند.به گزارش ایسنا، جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا عصر امروز 
شنبه به ریاست مسعود پزشکیان رئیس جمهور و با حضور محمدباقر قالیباف رئیس 
مجلس شــورای اسلامی و حجت الاسلام والمســلمین غلامحسین محسنی اژه ای 
رئیس قوه قضائیه، برگزار شد.در این نشست، موضوعات مرتبط با موانع و مشکلات 
پیش روی بخش خصوصی در حوزه خرید، تولید و نصب پنل های خورشیدی مورد 
بحث و بررســی قرار گرفت. اعضای شــورا در راستای حمایت از توسعه انرژی های 
تجدیدپذیر و تسهیل فعالیت های بخش خصوصی، با اختصاص تسهیلاتی برای این 

بخش موافقت کردند.

راه آهن کرمانشاه - خسروی؛ گامی 
راهبردی برای اتصال ایران به بازار 

عراق
کارشناس صنعت ریلی گفت: راه آهن کرمانشاه - خسروی می تواند موجب اتصال ریلی ایران 
به عراق باشــد و علاوه بر توسعه بازار تجاری دو کشور، نقش کلیدی در فعال سازی کریدور 
شرقی - غربی ایفا کند.محمدجواد شاهجویی کارشناس صنعت ریلی در گفتگو با خبرنگار 
مهر با اشاره به اهمیت راه آهن کرمانشاه - خسروی، گفت: این پروژه یکی از دو مسیر کلیدی 
اتصال ریلی ایران به کشور عراق است که می تواند نقشی اساسی در فعال سازی کریدور شرقی 
- غربی کشور ایفا کند.وی افزود: در حال حاضر، ایران در مسیر ریلی شرق به غرب صرفاً به 
ترکیه متصل است؛ آن هم به صورت ناقص. زیرا در مسیر عبور از ترکیه، دریاچه وان موجب 
گسســت در شبکه ریلی می شود و همین موضوع ظرفیت عبور کالا و سرعت حمل ونقل را 
کاهش داده است. این مشکل با وجود پیگیری های مکرر ایران در دو دهه گذشته همچنان 
پابرجاست و حتی پیشنهاد سرمایه گذاری از سوی ایران برای رفع آن نیز به نتیجه نرسیده 
است.شــاهجویی ادامه داد: از این منظر، اتصال ریلی به عراق می تواند نقش مکمل و مؤثری 
در تکمیل کریدور ریلی شرق به غرب ایفا کند. اما اهمیت این پروژه فقط در بحث ترانزیت 
نیست؛ بلکه عراق به عنوان یکی از مهم ترین شرکای تجاری ایران، حجم بالایی از تجارت کالا 
و جابه جایی مسافر را با کشور ما دارد.وی با تأکید بر قرابت های فرهنگی و مذهبی میان دو 
کشور گفت: وجود مناسبت هایی نظیر اربعین حسینی و سفرهای زیارتی به مشهد و عتبات 
عالیات، تبادل گســترده زائران میان ایران و عراق را به یک نیاز دائمی تبدیل کرده اســت. 
بنابراین توســعه خطوط ریلی میان دو کشور، به ویژه راه آهن کرمانشاه - خسروی، می تواند 
بستر مناسبی برای افزایش ایمنی و سرعت ســفر زائران فراهم کند.این کارشناس صنعت 
حمل ونقل ریلی همچنین خاطرنشــان کرد: هرچند پروژه راه آهن شلمچه - بصره به دلیل 
مســیر کوتاه تر و هزینه کمتر، بیشتر مورد توجه مسئولان قرار گرفته، اما راه آهن کرمانشاه 
- خســروی از نظر جغرافیایی پتانسیل نزدیکی دو پایتخت تهران و بغداد را دارد و از منظر 
راهبردی اهمیت بالاتری پیدا می کند.وی افزود: مســیر ریلی کرمانشاه - خسروی مسیری 
بلندتر و ســخت تر اســت، اما در صورت اجرای این پروژه، امکان توسعه صادرات و واردات، 
افزایش تبادل تجاری و دسترســی پایدار به بازار عراق فراهم خواهد شد. این موضوع به ویژه 
در راســتای اهداف توسعه محور و گســترش نفوذ ایران در بازارهای عراق، از اهمیت بالایی 
برخوردار است.شــاهجویی تأکید کرد: با توجه به حجم تبادل زائر و کالایی که میان ایران و 
عراق در جریان است، هر دو پروژه ریلی شلمچه - بصره و کرمانشاه - خسروی باید با سرعت 
بیشتری پیش بروند تا منافع مشترک دو کشور هرچه زودتر محقق شود.کارشناس صنعت 
ریلی با اشاره به جزئیات مسیر راه آهن کرمانشاه - خسروی، گفت: با اتصال راه آهن تهران به 
همدان، سپس همدان به ملایر و در ادامه ملایر به کرمانشاه، بستر اجرای پروژه اتصال ریلی 
کرمانشاه - خسروی به طور جدی تری فراهم شد. این تکمیل زنجیره موجب شد که کشور از 
منظر شبکه ریلی، به مرز خسروی و عراق نزدیک تر شود.وی افزود: مطابق با طرح فعلی، قرار 
است مسیر ریلی از کرمانشاه تا اسلام آباد غرب احداث شود. از اسلام آباد، مسیر به دو شاخه 
تقســیم خواهد شد؛ یک شاخه به ســمت ایلام و شاخه اصلی دیگر به سمت مرز خسروی 
امتداد می یابد. پس از مرز خسروی، مسیر ریلی تا شهر خانقین در خاک عراق به طول حدود 
۲۷ کیلومتر ادامه پیدا می کند.به گفته وی، این بخش از مســیر در منطقه دشتی قرار دارد 
و از نظر فنی، اجرای آن نســبتاً ســاده و کم هزینه است. از خانقین تا بغداد نیز حدود ۱۸۲ 
کیلومتر خط آهن موجود است؛ هرچند این مسیر به دلیل فرسودگی و قدمت زیرساخت ها، 
نیازمند بازسازی و بهسازی اساسی است. اما نکته مهم اینجاست که احیای این مسیر بسیار 
ســاده تر و کم هزینه تر از احداث یک خط آهن جدید خواهد بود.وی با مقایسه این پروژه با 
خط آهن شــلمچه - بصره گفت: وضعیت مشابهی در مسیر ریلی شلمچه - بصره نیز حاکم 
اســت. حتی اگر امروز پروژه شلمچه - بصره به بهره برداری برسد، مسیر ادامه آن به سمت 
نجف، کربلا و بغداد، به واسطه فرسودگی خطوط قدیمی، نیازمند بازسازی گسترده است تا 
بتواند ظرفیت جابه جایی و سرعت قطارها را افزایش دهد.این کارشناس صنعت ریلی یادآور 
شــد: مسیر اتصال ریلی کرمانشاه - خسروی در مجموع شامل سه بخش است، مسیر ۲۶۳ 
کیلومتری از کرمانشاه تا خسروی در داخل ایران، مسیر ۲۷ کیلومتری از خسروی تا خانقین 
در خاک عراق، و مسیر ۱۸۲ کیلومتری از خانقین تا بغداد که به بهسازی نیاز دارد. مجموع 
طول این مســیر به حدود ۴۷۲ کیلومتر می رسد که در حال حاضر، عملیات اجرایی بخش 
کرمانشاه تا خسروی در ایران آغاز شده است.شاهجویی در پاسخ به این پرسش که چرا پروژه 
راه آهن کرمانشاه - خسروی تاکنون به بهره برداری نرسیده است، اظهار کرد: دلیل اصلی این 
تأخیر، محدودیت منابع بودجه ای در کشور است. تقریباً تمامی پروژه های زیربنایی کشور بر 
دوش بودجه عمومی دولت اســتوار هستند، اما این بودجه ها هم از نظر حجم و هم از لحاظ 
تخصیص با چالش های جدی مواجه اند. همین مسئله موجب شده تا پروژه های مهمی مانند 
کرمانشاه - خسروی، با وجود آماده بودن شرایط فنی و سیاسی، همچنان در مرحله ساخت 
باقی بمانند.وی با مقایســه شــرایط این پروژه با پروژه شلمچه - بصره افزود: در پروژه ریلی 
شلمچه - بصره، مشکلات عمدتاً سیاسی و فنی بوده، اما در مورد راه آهن کرمانشاه- خسروی، 
حداقل در بخش داخلی تا مرز خسروی، هیچ مانع فنی یا سیاسی جدی وجود نداشته است. 
اگر شــرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور از منابع مالی کافی برخوردار بود، 

این پروژه می توانست تا امروز به بهره برداری برسد.

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: ۱۲ روز جنگ تحمیلی نشان 
داد که تنها راه حفظ و اعتلای ایران، راه و مســیر مقاومت اســت.به گزارش خبرگزاری 
مهر، ســالار ولایت مدار در نشست علنی امروز )یکشنبه، ۲۲ تیرماه ماه( مجلس شورای 
اسلامی، در نطق میان دستور خود با اشاره به ۱۲ روز استقامت، دفاع مقدس، همبستگی 
ملی، رشــادت نیروهای مسلح و غرش قدرت موشکی ســپاه سرافراز گفت: بار دیگر دنیا 
ذات تروریســت و متجاوز رژیم صهیونیستی را آشــکارا دید. تجاوزی که تمام قوانین و 
ســازمان های بین المللی را به ســخره گرفت و به کشوری که سال ها جزو NPT بوده و 
طی دو دهه بالاترین ســطح بازرسی آژانس بین المللی انرژی هسته ای داشته و در حال 
مذاکره بود، تجاوز کرد.نماینده مردم قزوین، آبیک و البرز در مجلس شــورای اســلامی 
ادامه داد: این ۱۲ روز بار دیگر نشــان داد که تنها راه حفظ و اعتلای ایران، راه و مســیر 
مقاومت اســت. موشــک های ما چنان بلایی سر رژیم صهیونیستی آورد و دست به دامن 
آمریکایی شــدند که از ابتدا به دنبال ضربه زدن به کشــورمان بود.وی افزود: پدافند به 
اصطلاح افســانه ای آنها، جهانیان را به خنده واداشــت و تصاویــر خودزنی گنبد آهنین 
آبرویی برای آنها نگذاشت. اگرچه پاسخ های مقتدرانه ما درسی به آنها داد اما دشمن آرام 
نمی نشــیند. زخم فراوان خورده و به اهدافش نرســیده است. اما تردیدش برطرف نشده 
است.این نماینده مجلس در دوره دوازدهم افزود: اگر نفوذ نبود، شاید بسیاری از عزیزان 
خود را از دســت نمی دادیم.باید شــیوه های حفاظتی و امنیتی مجدد مطالعه شود. ساده 
انگاری در بســیاری از موارد باید برچیده شــود. مراقبت ها باید دوچندان شود و الگوی 
رابطه نظام جمهوری اســلامی با نظام جهانی مجدد تهیه و اصلاح شود.ولایت مدار ادامه 
داد: این اقدام دشمن خلاف تمام انتظارات و پیش بینی ها بود. این اقدام دشمنان سطح 
همبســتگی ملی به بالاترین سطح رســاند. چون در رأس تمامی موارد دیده بانی دلیر و 
حکیم و قوای مسلح هشیار و شجاع، دولت همراه و مردمی با اراده پولادین وجود داشت.

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس بیان کرد: ما امروزبه دوره نوینی از 
حیات سیاسی و بین المللی خویش وارد شدیم. ما امروز به قله نزدیک تر شده ایم. امروز 

مردم و آزادگان جهان روی ما حســاب دیگری باز می کنند. امروز دشــمن نشان داد که 
همیشــه دشمن است. امروز رابطه حقیقی میان مردم وامام امت، شأن خادمی مسئولان 
و دســتگاه ها پررنگ تر و برجسته تر از دیروز است. لذا وحدت، هشیاری و تقویت ایمان و 
امید، اتکای به دورن، توکل به خدای متعال، حرکت همه جانبه به سوی تعالی و پیشرفت 
همان تحقق وعده های حق تعالی می باشد.وی خطاب به کشورهای منطقه گفت: منطقه 
برای صاحبانش است. آن را به بیگانگان هبه نکنید که دانا هیچگاه بر روی آب بنا نخواهد 
ســاخت. توصیه می کنم که ســرمایه اصلی را با بازنده ها تاخت نزنند. امروز اراده ملت ها 
در تصمیمات دولت ها انعکاس ندارد. این ضد دمکراســی و حقوق بشر است.این نماینده 
مجلــس در دوره دوازدهم خطاب به نمایندگان مجلس گفت: در حال حاضر که رهبری 
حکیم نقش خود را بخوبی ایفا کرده اســت و مردم رشد و استواری خود را نشان دادند و 
مانند همیشــه از امتحان سربلند بیرون آمدند و سپاه و نیروهای مسلح جایگاه و قدرت 
ما ارتقا بخشــید، ما نیز به وظیفه خطیر خود عمل کرده تا بتوانیم مردم را در ادامه راه 
یاری کنیم. وی افزود: دولت باید نفوذی ها وعناصر نامطلوب را شناســایی کند و وطن 
فروشــان را از دولت اخــراج کند. باید ناترازی ها در انــرژی را جبران و مدیریت کند. 
باید نســبت به اقشار وفادار به کشور همچون بازنشستگان و فرهنگیان و کارگران ویژه 
نگاه کند. باید دهک ها دقیق تعریف شوند. باید اصلاحات لازم در خصوص دهک بندی 
ها صورت گیرد.ولایت مدار خطاب به دســتگاه قضا گفت: باید با اجرای عدالت علوی، 
ترحم بر پلنگ تیزدندان را خاتمه داد. زخم دل مردم شــریف را التیام داد. سزای وطن 
فروشــان را در ملاعام به نمایش بگذارد تا اثر بازدارنگی داشته باشد. وی افزود: احدی 
در این مملکت حق ندارد بر نهضت جهانی و رســتاخیر نجات بخشی امام که فرمودند 
هرچه فریاد دارید برســر آمریکا بکشــید که شاه بیت آن شــعار مرگ بر آمریکا است، 
خللــی وارد کند. مرگ بر آمریکا یعنی مرگ بر رئیــس جمهور و دولت مردان آمریکا، 
یعنی مرگ بر قاتلان حاج قاســم، یعنی بر کودک کشــان عالم در غزه و لبنان و جای 

جای عالم است./

ســفیر سابق ایران در فرانســه گفت: تنها راه عبور از شــرایط فعلی، انسجام ملی 
و بهره گیری کامل از ظرفیت دیپلماســی اســت. از روشن سازی وضعیت آتش بس 
تا پاســخ گویی به فشارهای غرب نیازمند یک صدایی هســتند.به گزارش خبرنگار 
مهــر، در حالی کــه جنــگ ۱۲ روزه اخیر میان ایــران و رژیم صهیونیســتی به 
آتش بس موقتی منجر شــده، دیپلماســی کشــور در پیچیده ترین مقطع خود قرار 
دارد. ابوالقاســم دلفی، ســفیر سابق ایران در فرانســه، در این گفت وگو به بررسی 
اولویت های فوری سیاســت خارجی ایران می پــردازد؛ از تعیین تکلیف آتش بس و 
روابط پرتنش با آژانــس بین المللی انرژی اتمی گرفته تا ضرورت ایجاد یک صدایی 
داخلــی و مدیریت فشــارهای غرب در موضوع هســته ای. او معتقد اســت تنها با 
انســجام ملی و دیپلماســی فعال می توان از این بحران گذر کــرد و منافع ملی را 
حفظ کرد.آتش بس؛ فرصتی برای تثبیت و ترمیم شــرایط کشــوردلفی با اشاره به 
وضعیــت آتش بس کنونی، گفت: شــرایط کشــور به گونه ای اســت که در وضعیت 
آتش بس قرار دارد. جنگی که به ما تحمیل شــد و به جنگ ۱۲ روزه معروف شــد، 
طی آن رژیم صهیونیســتی و ســپس آمریکایی ها به ما تجــاوز کردند. حال، آن ها 
مدعی اند که تأسیســات هســته ای ما را از بین برده اند.وی با اشاره به دیدار اخیر 
ترامپ و نتانیاهو، تصریح کرد: دیدار شــب گذشــته این دو نشان می دهد که آنان 
همچنان معتقدند تأسیســات ایران را نابــود کرده اند. در این میان، ما نیز گفته ایم 
که اگر آن ها حمله نکنند، ما نیز پاســخ نخواهیم داد. این یعنی ما شرایط آتش بس 
را به طور رســمی نپذیرفته ایم. لذا نخســتین اولویت کشور باید تعیین چارچوب ها، 
شــروط و تعهدات این آتش بس باشد.دلفی با اشاره به پیچیدگی های این وضعیت، 
افزود: برای روشــن شــدن وضعیت آتش بس باید با کســانی که قرار اســت آن را 
اجرا کنند، وارد مذاکره شــویم. این موضوع ساده نیســت، زیرا آمریکایی ها اعلام 
کرده اند که اگر ایران به ســمت صنعت هسته ای و غنی سازی برود، دوباره دست به 
اقــدام خواهند زد.وی ادامه داد: وضعیتی در جهان علیه ما ایجاد شــده که عمدتاً 
به مســائل هسته ای ما بســتگی دارد. بخش مهمی از دیپلماســی ما باید بر محور 
روشن ســازی وضعیت هسته ای و مدیریت فشــارهای خارجی متمرکز باشد.روابط 
تعلیق شــده با آژانــس و تأثیر آن بر امنیت کشــوردلفی درخصوص روابط ایران با 
آژانس بین المللی انرژی اتمی، گفت: پس از ســفر گروسی به تهران و گزارش وی، 
قطعنامه ای صادر شــد که موجب حمله اســرائیل گردیــد. مجلس نیز در واکنش، 
قانون »تعلیق همکاری با آژانس« را تصویب کرد و کارشناســان این نهاد از کشور 
خارج شدند.ســفیر سابق ایران در فرانسه با اشاره به حساسیت این موضوع، افزود: 
اکنون مجدداً شــرطی برای ما تعیین شــده مبنــی بر اینکه همــکاری با آژانس 
باید عادی ســازی شود و اجازه بازرسی داده شــود، چراکه می گویند آژانس مرجع 
تخصصــی برای تعیین وضعیت برنامه های هســته ای کشورهاســت. هر اتفاقی که 
بخواهد در مورد آتش بس و تثبیت شــرایط کشــور بیفتد این اســت که وضعیت 
هســته ای ما با دنیا روشن شود لذا این وضعیت به مذاکرات با آژانس بستگی دارد 
و این آژانس اســت که باید شــرایطش و گفتگوها و نوع مناســباتش با ما روشن 
شــود.اروپا، برجام و تهدید اسنپ بکسفیر سابق ایران در فرانسه با اشاره به اهمیت 

روابط با اروپا، اظهار داشــت: اروپایی ها هنوز عضو برجام هســتند و این توافقنامه 
تا مهرماه معتبر اســت. آن ها ابزار و اهرمی به نام اســنپ بک و یا همان مکانیســم 
ماشــه را در اختیار دارنــد و معتقدند باید همکاری ایران با آژانس ادامه داشــته 
باشــد تا این نهاد بتواند درباره وضعیت هســته ای ایــران اعلام نظر کند.وی افزود: 
در صورت روشــن نشدن وضعیت هســته ای ایران، اروپایی ها نیز تهدید به استفاده 
از ابزارهای فشــار کرده اند. هرچند صریح نگفته اند، اما پیام واضح اســت. بنابراین، 
باید روابط خود با اروپا را نیز روشــن و مشخص کنیم.دلفی گفت: در جریان جنگ 
۱۲ روزه یــک دور دیدار با اروپایی ها داشــتیم چیز مشــخصی از این دیدار اعلام 
نشــد و تنها نتیجه ای که اروپا اعلام کرد تداوم ایــن گفتگوها بود. نکته قابل توجه 
اینکه بخشــی از مســائل که سیاســت خارجی کشــور مبتلا به آن است را بدون 
توجــه به آن از کنــارش می گذریم.وی افزود: یکــی از اولویت های اصلی در حال 
حاضر این اســت که دیپلماســی ایران در صحنه بین المللی فعال تر باشد و نسبت 
به تحولات پیرامون کشــور واکنش سریع و مؤثر نشــان دهد.افکار عمومی جهانی 
و روایت ســازی رسانه ای علیه ایراندلفی به موج رسانه ای پس از پایان جنگ اشاره 
کرد و گفت: رســانه های بین المللی این خط خبــری را پیگیری می کنند که ایران 
در حال تسویه حســاب داخلی با مخالفین اســت. این تصویرســازی بر محور بحث 
نفوذی ها صورت گرفته و لازم اســت دیپلماسی این ابهام را برطرف کرده و تصویر 
واقعی از وضعیت کشــور ارائه دهد. وی ادامــه داد: یکی دیگر از موضوعات فوری، 
ادعای آمریکا و اســرائیل در مورد نابودی تأسیسات هسته ای ایران است. در ابتدا 
اعلام شــد خســارتی وارد نشــده اما بعدتر وزارت خارجه موضــع را اصلاح کرد. 
آن ها مدعی اند ایران از مســیر هســته ای صلح آمیز خارج شــده و با داشتن ۴۰۰ 
کیلو غنی ســازی ۶۰ درصدی به ســمت مقاصد نظامی رفته است. این ادعاها باید 
با مواضع رســمی و دیپلماتیک پاســخ داده شود. کشــور نیازمند یک صدایی است 
دلفی یادآور شــد: بنابراین دیپلماســی حتماً باید وارد کارزاری شــود که البته در 
شــرایط فعلی از همه ظرفیت های دیپلماســی استفاده می شــود اما چون یک تنه 
و یک صدایی اســت شاید پاسخگو نباشــد. موضوع آتش بس، همکاری با آژانس، 
پاســخگویی به مطالبات بین المللی و ادعای غرب در مورد تأسیســات هسته ای و 
تعییــن تکلیف روابط با اروپا از اولویت هایی اســت که در شــرایط اضطراری فعلی 
باید رســیدگی شود و اگر دیپلماسی می خواهد وارد این کارزار شود باید در کشور 
تک صدایی و صدای واحد در قبال هرآنچه که موضع کشــور است و منافع ملی در 
آن مســتتر است در کنار دیپلماسی باشــد.وی گفت: اگرچه اکنون از ظرفیت های 
دیپلماســی استفاده می شــود، اما باید میان سیاست گذاران، دیپلمات ها و رسانه ها 
انســجام ایجاد شــود.دلفی تأکید کرد: آتش بــس به معنای پایان بحران نیســت. 
خبرها حاکی از آن اســت که اســرائیل در حال تقویت نظامی خود اســت و این 
آتش بس را پایان جنگ نمی داند. ما باید از این فرصت برای رفع نواقص ناشــی از 
جنگ ۱۲ روزه و ارتقا آمادگی دفاعی کشــور اســتفاده کنیم. البته این کار ساده 
نیســت، به ویژه وقتــی می بینیم حتی چینی ها در شــرایط اضطرار به مرحله اقدام 

نمی رسند. عملی 

معاون اول رئیس جمهور دستور اصلاح نرخ پروازهای اربعین را صادر کرد.
به گزارش خبرگزاری مهر، محمدرضا عارف طی تماس تلفنی با وزیر راه و 
شهرسازی دستور پیگیری و اصلاح نرخ اعلام شده برای پروازهای اربعین را 
صادر کرد.معاون اول رئیس جمهور همچنین تاکید کرد در مسیرهای ریلی 
و زمینی نیز باید تلاش شود تا کمترین نرخ ممکن برای زائران اباعبدالله 

الحسین) ع( در ایام اربعین فراهم شود.

وزیر امور خارجه گفت: دســتگاه دیپلماسی همگام با نیروهای مسلح و با تکیه بر عزم 
راسخ ملت بزرگ ایران، از هیچ کوششی برای احقاق حقوق مشروع و قانونی ایرانیان 
سرافراز و مقاوم فروگذار نخواهد کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، سید عباس عراقچی 
در مورد نشســت دیروز خود با سفرا و جمعی از رؤسای نمایندگی های خارجی مقیم 
تهران، اظهار کرد: عصر دیروز در نشستی با حضور سفرا و دیپلمات های ارشد خارجی 
مقیم تهران، به تشــریح مواضع اصولی و قاطع جمهوری اسلامی ایران در قبال جنگ 
تحمیلی اخیر رژیم صهیونیســتی و ایالات متحده علیه کشورمان پرداختم.وزیر امور 
خارجه افزود: دستگاه دیپلماسی همگام با نیروهای مسلح و با تکیه بر عزم راسخ ملت 
بزرگ ایران، از هیچ کوششــی برای احقاق حقوق مشروع و قانونی ایرانیان سرافراز و 

مقاوم فروگذار نخواهد کرد.

دستور عارف برای اصلاح 
نرخ پروازهای اربعین

عراقچی: در کنار نیروهای مسلح، متعهد 
به دفاع از حقوق ملت هستیم

اولویت های دیپلماســی در شرایط آتش بس؛ نیازمند 
هستیم حضورفعال  و  یک صدایی 
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گزیده خبرگزیده خبر برتری چین در انرژی بادی و خورشیدی تحکیم شد

پژوهشــگران برزیلی توانســته اند با استفاده از ســرکه، ماده زائد صنعت کاغذسازی را به 
نانوکپســول هایی تبدیل کنند که از مواد در برابر نور خورشــید محافظت می کنند یا در 
کشــاورزی برای آزادسازی کنترل شــده کود و ســموم کاربرد دارند. این روش دوستدار 
محیط زیست اســت و می تواند جایگزین میکروپلاســتیک های خطرناک شود.به گزارش 
ایسنا، پژوهشگران با بهره گیری از اسید استیک، موفق به توسعه روشی سبز و ارزان برای 
جداسازی لیگنین کرافت ـ یکی از پسماندهای فراوان صنایع کاغذسازی برزیل ـ شدند. این 
نوآوری نه تنها به افزایش ارزش افزوده این ضایعات کمک می کند، بلکه بستری برای تولید 
نانوذرات زیست تخریب پذیر با کاربرد در کشاورزی و فناوری محافظت از نور فرابنفش فراهم 
 )UNESP( کرده است.در پژوهشی نوآورانه، تیمی از دانشمندان دانشگاه ایالتی سائوپائولو
و دانشــگاه فدرال سائو کارلوس )UFSCar( در برزیل موفق به استفاده از اسید استیک 

ـ ماده ای طبیعی و قابل بازیافت که ترکیب اصلی ســرکه به شمار می آید ـ برای جداسازی 
بخش های خاصی از لیگنین کرافت شــدند. این ترکیب، یکی از پسماندهای عمده صنایع 
خمیر کاغذ و ســلولز در برزیل است که ســالانه به میزان فراوانی تولید می شود.لیگنین، 
مولکولی پیچیده و ناهمگن با ساختارهای متنوع است که از آن در صنایع مختلف می توان 
بهره برداری کرد، اما به دلیل پیچیدگی ترکیب، اســتفاده مســتقیم از آن دشوار است. از 
 )Jessica Rodrigues( همین رو، دانشمندان به سرپرستی دکتر جســیکا رودریگز
 ،UNESP از مهندسان شیمی و پژوهشگران پسادکتری در پردیس سوراکابای دانشگاه
فرایند جداسازی و بخش بندی این ترکیب را طراحی کردند.به  گفته این پژوهشگر، لیگنین 
بر پایه روش استخراج به انواع مختلفی چون کرافت، قلیایی، ارگانوسالون و سولفونه تقسیم 
می شود. لیگنین کرافت که از فرآیند جداسازی سلولز از چوب اکالیپتوس به دست می آید، 

فراوان ترین نوع پســماند صنعتی در صنعت کاغذسازی برزیل به شــمار می رود. ساختار 
فنولــی این نوع لیگنین آن را به گزینه ای مناســب برای تولید مواد پیشــرفته به ویژه در 
حوزه نانوفناوری تبدیل کرده است.در این پژوهش، دانشمندان با الهام از کاربرد رایج اسید 
اســتیک در استخراج لیگنین ارگانوســالون، از این حلال سبز و کم هزینه برای جداسازی 
بخش های مؤثر لیگنین کرافت استفاده کردند. این روش برخلاف سایر شیوه ها که نیازمند 
چندین حلال یا مراحل پیچیده اند، تنها با تغییر درصد اســید استیک در محلول ـ از ۳۰ 
تا ۵۰ درصد ـ موفق به جداســازی لیگنین با ویژگی های متفاوت شــدند.نتایج نشان داد 
 OH که لیگنین جداسازی شــده با اسید اســتیک ۳۰ درصد، غنی از گروه های فنولیک
و دارای خاصیــت محافظت در برابر پرتوهای فرابنفش اســت. این گروه پژوهشــی موفق 
شــد از این بخش های لیگنین، نانوذراتی تولید کند که قابلیت تشــکیل کپسول پیرامون 
مواد فعال را دارند. این نانوکپســول ها می توانند به عنوان عامل محافظ UV در محصولات 
مختلف به کار روند. همچنین مشــخص شــد که هرچه درصد OH آلیفاتیک بیشتر 
باشــد، اندازه نانوذرات کوچک تــر خواهد بود.افزون بر این، پژوهشــگران کاربرد این 
نانوذرات در آزادســازی کنترل شــده کودهای NPK در خاک و مهار علف های هرز 
از جمله »کارورو« و »علف ســیاه« را نیز بررســی کرده اند. آزمایش های صورت گرفته 
نشــان داده اند کــه این نانوذرات در برابر تجزیه محیطی مقاوم  هســتند و بســته به 
ســاختار شیمیایی، رفتار آزادســازی متفاوتی دارند؛ مفهومی که آن ها آن را »ارتباط 
ســاختار و عملکرد« می نامند.با توجه بــه کاربردهای متنوع، تیم پژوهشــی برزیلی 
تصمیم دارد مشــتقات به دســت آمده از این لیگنین را نیز در قالب پتنت ثبت شــده 
خود با شــماره BR ۱۰ ۲۰۲۴ ۰۲۰۱۸۱۷ وارد کند. ایــن ثبت اختراع تحت عنوان 
»فرآیند سبز برای به دســت آوردن بخش های خاصی از لیگنین کرافت و کاربرد آن ها 
در نانوفناوری« انجام شده است. از دیگر اعضای تیم می توان به دکتر لئوناردو فراسِتو 
)Leonardo Fraceto(، دکتــر واگنر بوتارو )Vagner Botaro(، آماندا دی 
فریتاس )Amanda de Sousa Martinez de Freitas( و دکتر مری ستلا 
فریرا )Marystela Ferreira( اشاره کرد.گروه تحقیقاتی در حال حاضر در تلاش 
است تا با آزمایش زیست تخریب پذیری این نانوذرات در خاک و آب، امکان جایگزینی 
آن ها با میکروپلاســتیک های رایج در کشــاورزی را بررسی کند. آن ها همچنین قصد 
دارند اســتانداردها و پروتکل های خاصی برای ســنجش زیست تجزیه پذیری نانوذرات 

تدوین کنند، چرا که اثبات زیســت تخریب پذیری در مقیاس نانو چالش برانگیز است.

افزایش فروش کامیون های برقی 
تهدیدی برای دیزلی ها در چین

کامیون های سنگین برقی با توجه به یارانه ها و عرضه سریع شارژرها، سهمشان در بازار چین را 
به سرعت، افزایش داده اند و باعث کاهش بیشتر استفاده از کامیون های دیزلی و افت تقاضا برای 
نفت از ســوی بزرگترین واردکننده نفت خام جهان خواهند شــد.به گزارش ایسنا، رونق فروش 
کامیون های برقی در چین پس از رشــد فروش خودروهای برقی و افزایش کامیون های سنگین 
با ســوخت مایع در ســال های اخیر، رخ داده اســت. این عوامل، همراه با کندی رشد اقتصادی، 
رشــد مصرف نفت این کشــور را متوقف کرده است.طبق گزارش شرکت مشاوره »سابلیم چاینا 
اینفورمیشــن«، پیش بینی می شود که فروش در بزرگترین بازار کامیون های انرژی نو در جهان، 
در نیمه اول ســال میلادی جاری، ۱۷۵ درصد نســبت به مدت مشــابه سال میلادی گذشته، 
افزایش یافته و به ۷۶ هزار و ۱۰۰ دســتگاه برســد که حدود یک چهارم فروش کامیون های نو 
اســت. مدل های برقی که هنوز هم، بیشتر برای مســافت های کوتاه استفاده می شوند، بیش از 
۹۰ درصد از این رشــد را به خود اختصاص داده اند.این ســرعت رشد، تحلیلگران را شگفت زده 
کرده اســت و در نتیجه، پیش بینی های آنها از تقاضا برای دیزل را کاهش داده و پیش بینی های 
آنها از زمان اوج تقاضای چین برای نفت چین را جلو انداخته است.»شــو لی«، تحلیلگر شرکت 
مشاوره »سابلیم چاینا اینفورمیشن« گفت: با توجه به رونق فروش کامیون های برقی، پیش بینی 
این شــرکت از تقاضای چین برای دیزل را یک تا دو درصد کاهش داده است.»یه لین«، معاون 
شرکت »ریستاد انرژی« که پیش از این، انتظار اوج مصرف نفت در سال ۲۰۲۶ را داشت، گفت: 
افزایش کامیون های ســنگین برقی، چشــمگیر بود و به عامل جدیدی تبدیل شده است که به 
احتمال زیاد در سال جاری، سرعت مصرف نفت چین را به سمت اوج، افزایش خواهد داد.ایجاد 
ســریع زیرساخت های شارژ، عمدتا از طریق کریدورهای صنعتی، زمینه ساز پذیرش این فناوری 
است، اگرچه زمان شارژ که می تواند تا ۹۰ دقیقه افزایش یابد و محدودیت دسترسی به شارژر در 
برخی مناطق، همچنان مشــکلاتی را ایجاد خواهد کرد.تحلیلگران و کامیون سازان اظهار کردند 
بازار پررونق کامیون های برقی تا حدی به دلیل برق ارزان و یارانه های دولتی اســت که در ژوئیه 
گذشــته، تا سقف ۹۵ هزار یوان )۱۳ هزار و ۲۶۴ دلار( برای خودروهای جدید ارائه شد.در حالی 
که کامیون های دیزلی در ابتدا ارزان تر هســتند، اما هزینه های بالاتر سوخت، آنها را پس از یک 
میلیون کیلومتر رانندگی گران تر می کند.طبق گزارش شرکت مشاوره ای »جی ال کانسولوشن«، 
کامیون های دیزلی پس از احتســاب سوخت، در هر میلیون کیلومتر، حدود ۲.۲۵ میلیون یوان 
)۳۱۴ هزار دلار( قیمت دارند که حدود ۱۰ درصد بیشــتر از کامیون های ســوخت مایع و ۱۵ 
درصد بیشتر از کامیون های برقی اســت.»وانگ ننگ«، تحلیلگر شرکت مشاوره »سابلیم چاینا 
اینفورمیشــن« گفت: افزایش هزینه های سوخت، همچنین برخی از مزایای قیمتی کامیون های 
ســوخت مایع را از بین برده و در کنار ایستگاه های سوخت گیری محدود در برخی مناطق، مانع 
رشد آنها شده است.طبق گزارش رویترز، شرکت مشاوره »سابلیم چاینا اینفورمیشن« پیش بینی 
می کند که فروش کامیون های سوخت مایع در نیمه اول سال میلادی جاری، به حدود ۹۲ هزار 

دستگاه برسد که ۱۵ درصد کمتر از سال میلادی قبل است.

هدفگذاری ایجاد ۵۰۰ روستا بازار تا 
پایان سال 

رئیس ســازمان مرکزی تعاون روستایی ایران در مراسم افتتاح ۶۴ روستا بازار از اجرای برنامه ای 
گســترده برای حمایت از تولیدکنندگان و کاهش فاصله تولید تا مصرف خبر داد و گفت: طبق 
برنامه ریزی صورت گرفته، تا پایان سال آینده ۵۰۰ روستا بازار در سراسر کشور راه اندازی خواهد 
شد.به گزارش ایســنا، محمدرضا طلایی، رئیس سازمان مرکزی تعاون روستایی ایران، در آیین 
افتتاح ۶۴ روســتا بازار که امروز )۲۱ تیرماه( برگزار شد، اظهار کرد: این پروژه در راستای اجرای 
جزء )۱( بند »ح« ماده ۳۳ قانون برنامه هفتم توسعه و به استناد به سیاست های کلی اصل ۴۴ 
قانون اساســی طراحی شده و هدف آن، حمایت از تولیدکنندگان و مصرف کنندگان محصولات 
کشــاورزی است.وی با اشــاره به برنامه ریزی برای اجرای ۵۰۰ روستا بازار تا پایان برنامه هفتم، 
تصریح کرد: این پروژه با نگاه چندوجهی و رویکردهای ایجاد بازار مستقیم و کاهش واسطه گری، 
عرضه مســتقیم کالاهای اساسی با قیمت مناســب به ویژه در مناطق روستایی و کم برخوردار، 
معرفی توانمندی های جوامع روســتایی در تولید محصولات متنوع کشاورزی و باغی ایجاد شده 
اســت.حرکت به ســوی عدالت بازار با کاهش فاصله تولید تا مصرف طلایی ادامه داد: راه اندازی 
روســتا بازارها به منظور کوتاه کردن زنجیره تأمین و کاهش فاصله تولید تا مصرف طراحی شده 
است. در این مسیر، تعاونی های روستایی به عنوان بازیگران اصلی نقش ایفا می کنند و با نوآوری 
و ابتکار، محصولات باکیفیت را مستقیماً و بدون واسطه به مصرف کنندگان عرضه خواهند کرد.

وی افزود: محصولات ارائه شــده در این بازارها از طریق شــبکه تعاونی روستایی و کشاورزی در 
سراســر کشــور تأمین می شــود و با در نظر گرفتن ظرفیت های بومی هر منطقه، کیفیت بالا و 
قیمت مناســب آن تضمین خواهد شد.افتتاح ۶۴ روستا بازار در ۳۲ استان کشوربه گفته رئیس 
سازمان مرکزی تعاون روستایی، تاکنون ۶۴ روستا بازار در ۳۲ استان به بهره برداری رسیده اند و 
در این بازارها، بیش از ۲۷۰۰ غرفه فعالیت می کنند که بر روی مســاحتی بالغ بر ۳۰۰ هزار متر 
مربع، محصولات کشاورزی، باغی و دامی روستاییان را عرضه می کنند.توزیع تدریجی ۵۰۰ بازار 
روستایی تا پایان سال آینده طلایی با تأکید بر همکاری گسترده با سازمان های جهاد کشاورزی 
اســتان ها، شهرداری ها، استانداری ها و سازمان امور عشــایر، افزود: این طرح به گونه ای طراحی 
شده اســت که نقش آفرینی همه جانبه در ســطوح مختلف اجرایی و محلی داشته باشد.برنامه 
زمان بندی شده برای راه اندازی تدریجی بازارها وی همچنین خاطرنشان کرد: طبق زمان بندی، تا 
۲۲ بهمن ماه سال جاری فرایند افتتاح این روستا بازارها به صورت ماهانه و مستمر ادامه خواهد 
یافت تا هرچه ســریع تر این ظرفیت در دسترس تولید کنندگان و مصرف کنندگان قرار گیرد و 
امروز مفتخریم که ۶۴ روستا بازار را با اعتباری بالغ بر ۹۱۷ میلیارد ریال افتتاح کنیم که از این 
تعداد ۲۲ روســتا بازار کاملا جدید بوده و ۴۲ مورد نیز توســعه و بهسازی زیرساخت های قبلی 
هستند. این ۶۴ روستا بازار شامل ۲۳۹ غرفه فعال است و به طور مستقیم برای ۲۷۸ نفر فرصت 
شــغلی جدید ایجاد کرده است که گامی مهم در جهت توانمندسازی جوامع روستایی و تثبیت 

اشتغال موجود نیز به شمار می رود.

بومی سازی تجهیزات حیاتی 
درپالایشگاه پنجم پارس جنوبی

ایسنا/بوشــهر  مدیر پالایشــگاه پنجم مجتمع گاز پارس جنوبی گفت: این پالایشــگاه با 
بهره گیری از فناوری های نوین و بومی ســازی تجهیزات حیاتی پیشرفت های چشمگیری 
در خودکفایی این صنعت داشــته است.کامبیز صفتی روز شــنبه ۲۱ تیر در گفت وگو با 
خبرنگاران افزود: با توجه به نقش کلیدی پالایشگاه پنجم پارس جنوبی درکاهش وابستگی 
به واردات و حمایت از تولید داخلی، این واحد با اســتفاده از دانش فنی بومی و پروژه های 
فناورانه، گام هایی مهم در خودکفایی صنعت برداشــته اســت.وی بیان کرد: اجرای موفق 
پروژه پایلــوت فناوری نانو جاذب برای جذب همزمان مرکاپتــان و رطوبت در واحدهای 
LPG باعث ارتقای کیفیت محصولات و افزایش بهره وری شــده اســت.صفتی ادامه داد: 
همچنین، ســاخت و راه اندازی توربواکســپندر واحد بازیافت اتــان به عنوان یکی دیگر از 
دســتاوردهای کلیدی پالایشگاه پنجم، نقشــی مهم در بهبود راندمان تولید ایفا می کند.

صفتی افزود: پالایشگاه پنجم توانسته با بومی سازی قطعات حساس و تحریمی، وابستگی به 
واردات را به طور چشمگیری کاهش دهد که از جمله پروژه های بومی سازی این پالایشگاه 
می توان به ساخت دســتگاه های تیپ فلر مربوط به فاز ۹، بومی سازی و تست ماژول های 
سیستم کنترل توربوکمپرســورهای صادرات گاز و تولید دمنده های واحد بازیافت گوگرد 
اشاره کرد.وی همچنین بر بومی سازی مواد شیمیایی مصرفی مانند کاتالیست های جیوه، 
جاذب های نمزدای ردیف های گازی و قطعات یدکی مهم نظیر مکانیکال ســیل پمپ ها و 

ولوهای کنترلی تاکید کرد.

دبیر انجمن صنایع نساجی ایران عنوان کرد

فاصله آمار تا واقعیت قاچاق در بازار پوشاک

با وجود ممنوعیت واردات پوشــاک طی ســال های اخیر و اجرای تبصره ۴ ماده ۱۸ برای 
مقابله با کالای قاچاق، بازار ایران همچنان مملو از پوشــاک خارجی بدون برچسب ساخت 
داخل اســت؛ به گونه ای که دبیر انجمن صنایع نساجی ایران حجم واقعی قاچاق پوشاک را 
تا دو برابر آمار رسمی، یعنی حدود سه میلیارد دلار در سال برآورد می کند بنابراین چنانچه 
این بــازار چند میلیارد دلاری در اختیار تولیدکنندگان داخلی قرار گیرد، می تواند نه تنها 
پوشــاک، بلکه زنجیره بالادستی نســاجی از جمله نخ، پارچه و الیاف را نیز فعال کند.سید 
شــجاع الدین امامی رئوف در گفت وگو با ایســنا، ضمن اشاره به آمار اعلامی از سوی ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز مبنی بر قاچاق سالانه حدود ۱.۵ میلیارد دلار پوشاک به کشور، 
اظهار کرد: بر اساس شواهد میدانی و میزان گسترده پوشاک خارجی در بازارهای شهری و 
فروشگاه های آنلاین، عدد واقعی احتمالاً تا سه میلیارد دلار نیز می رسد.دبیر انجمن صنایع 
نســاجی ایران تصریح کرد: پوشاکی که فاقد برچسب ساخت ایران باشد، مطابق تبصره ۴ 
ماده ۱۸ قانون، کالای قاچاق محســوب می شــود؛ بر همین اساس با توجه به وفور چنین 
کالاهایی در ســطح عرضه، می توان گفت حجم قاچاق از آمار رســمی بیشتر است. قاچاق 
پوشــاک حتی در ســال هایی که واردات آن قانونی بود نیز وجود داشــت، چراکه به دلیل 
تعرفه های بالا، بخشــی از کالاها از مبادی غیررسمی وارد کشــور می شد اما در شرایطی 
که قانون، مبادی ورودی را برای واردات پوشــاک بسته اعلام می کند، آمار بسیار بالاست.

وی ضمن اشــاره به بررسی های پیشین مبتنی بر »آمار صادرات آینه ای« خاطرنشان کرد: 
در مقاطعی بین ســال های ۱۳۹۰ تا ۱۳۹۵، میزان قاچاق پوشــاک حدود ۵۰۰ میلیون تا 
یک میلیارد دلار برآورد می شــد، اما امروز به دلیل ممنوعیت کامل واردات رسمی و عدم 
شــفافیت در مبادی خارجی، امکان برآورد دقیق دشــوار شده اســت.نبود عزم جدی در 
برخورد با قاچاق، ســهم زنجیره تولید داخل از بازار را دســتخوش تغییر کرده است امامی 
رئوف تاکید کرد: نبود عزم جدی در برخورد با قاچاق، چه در مبادی ورودی و چه در سطح 
عرضه، باعث شــده زنجیره تولید داخلی نتواند سهم مناسبی از بازار را به دست آورد. این 

درحالیســت که چنانچه این بازار چند میلیارد دلاری در اختیار تولیدکنندگان داخلی قرار 
گیرد، می تواند نه تنها پوشاک، بلکه زنجیره بالادستی نساجی از جمله نخ، پارچه و الیاف را 
نیز فعال کند.دبیر انجمن صنایع نســاجی ایران ضمن اشاره با استناد به مشاهدات میدانی 
و وضعیت بازار، تصریح کرد: کرد: حجم بســیار زیادی از پوشاک خارجی بدون برچسب یا 
با برچسب جعلی در فروشــگاه های آنلاین، فضاهای مجازی و حتی فروشگاه های فیزیکی 
در سطح شهرها عرضه می شود. بنابراین، چالش اصلی، نظارت دقیق و برخورد مؤثر با این 
نوع کالاها در ســطح عرضه اســت.وی با بیان اینکه آغاز اطلاع رسانی و آموزش درباره این 
تبصره توسط ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز امیدوارکننده است، اظهار کرد: با وجود شروع 
پیگیری ها، بعید می دانم در کوتاه مدت شاهد اثرگذاری جدی این اقدام در بازار باشیم، مگر 
اینکه عزم جدی تری در مبادی ورودی کشور و در سطح عرضه برای مقابله با کالای قاچاق 
شــکل بگیرد. اما پرواضح است که اجرای دقیق این تبصره می تواند به نفع تولیدکنندگان 
داخلی تمام شود و بخشی از بازار پوشاک قاچاق را به تولیدات رسمی کشور بازگرداند، اما 
موفقیت آن مستلزم شفاف سازی زنجیره تامین و حمایت از تولیدکنندگان در فرآیند ثبت 
و درج برچسب هاســت.به گزارش ایسنا، قاچاق پوشاک به عنوان یکی از چالش های دیرینه 
صنعت نساجی ایران، سالانه میلیاردها دلار از ظرفیت بازار داخلی را از تولیدکنندگان بومی 
ســلب کرده که از ســوی دیگر، زنجیره تولید داخلی را با تهدید جدی مواجه کرده است. 
این معضــل، که حتی در دوران قانونی بودن واردات پوشــاک نیز به دلیل تعرفه های بالا 
وجود داشــت، در شرایط کنونی با ممنوعیت کامل واردات رسمی، ابعاد گسترده تری یافته 
اســت. نبود نظارت موثر بر مبادی ورودی و ســطح عرضه، نه تنها تولیدکنندگان داخلی را 
از بازار چند میلیارد دلاری محروم کرده، بلکه زنجیره بالادســتی نساجی شامل تولید نخ، 
پارچه و الیاف را نیز تحت تاثیر قرار داده اســت. قابل یادآوری اســت که ۱۰ سال پیش و 
در ســال ۱۳۹۴، واردات پوشاک قاچاق به کشور از مبادی غیررسمی حدود ۷۰۰ میلیون 

دلار برآورد شده بود.

سیلی نفتی ایران در میانه بحران؛ 
دشمن شکست خورد، تولید اوج 

گرفت
دشمن با هدف گرفتن صنعت نفت ایران تلاش کرد ستون اصلی درآمد، تاب آوری و نقش آفرینی 
منطقه ای ایران را از کار بیندازد اما آمار تولید و صادرات نشان می دهد تیتر دشمن به خطا رفته است.

به گزارش خبرنگار مهر، در بحبوحه یکی از پرتنش ترین ســال های اخیر، خبر رشد ۱۳ درصدی 
تولید نفت خام ایران و قرار گرفتن کشورمان در صدر جدول افزایش تولید جهانی، معنایی فراتر از 
یک رکورد ساده دارد؛ این آمار حکایت از شکست پروژه های راهبردی دشمنان برای تضعیف اقتصاد 
ایران و بزرگی مقاومت و ابتکار متخصصان صنعت نفت کشور دارد. تازه ترین گزارش اوپک، موفقیت 
ایران را با آمارهایی چشمگیر، دقیق و غیرقابل انکار روایت می کند؛ روایتی که در بستر جنگ، تحریم 
و انفجار، به نمادی از پایداری ملی و دستاورد ملی بدل شده است. صعود قدرتمند در آمار اوپک؛ 

ایران در خط مقدم رشــد نفت جهان مطابق آمار رسمی اوپک، تولید روزانه نفت ایران با افزایشی 
بی سابقه به ۳ میلیون و ۲۵۷ هزار بشکه رسید؛ این اتفاق با خلق رشد ۱۳ درصدی در تولید، ایران 
را به پیشتاز کشورهای جهان تبدیل کرده است. نکته قابل توجه اینجاست که پس از ایران، فاصله 
افزایش تولید رقبا بسیار چشمگیر است؛ ایالات متحده آمریکا با رشد ۲ درصدی )۲۷۴ هزار بشکه در 
روز( دوم شد و کشورهای صادرکننده بزرگی چون نیجریه، ونزوئلا و آرژانتین نیز اگرچه رشد مثبت 
داشتند اما فاصله قابل توجهی با ایران پیدا کردند.در سوی دیگر ماجرا، عربستان سعودی به عنوان 
بزرگ ترین صادرکننده نفت جهان، برای دومین سال متوالی با کاهش سنگین ۶۵۱ هزار بشکه ای 
)۷ درصد افت تولید( مواجه شــد؛ روندی مشابه نیز در روســیه و عراق رخ داده است. این توازن 
شکننده در بازار، اهمیت جهش تولید ایران را دوچندان می کند.جنگ ۱۲ روزه و هدف قرار گرفتن 
قلب انرژی؛ شکست فشارها در سایه مدیریت راهبردیافزایش دامنه صحنه جنگ به میادین نفتی و 
زیرساخت های انرژی، برگ برنده رژیم صهیونیستی برای توقف افزایش تولید و صادرات نفت ایران 
بود. این هدف بارها در تبلیغات رسمی دشمن و تحلیل رسانه های غربی تکرار شد و همگان را نگران 
سقوط تولید نفت ایران ساخت، اما مدیریت هوشمندانه صنعت نفت و بسیج صنعتگران داخلی ورق 
را برگرداند. به رغم حملات نرم و سخت و تهدید به بمباران تأسیسات راهبردی در غرب و جنوب 
کشور و فشارهای سیاسی و لجستیکی، چرخه تولید نه تنها پایدار ماند بلکه شاهد خلق ظرفیت جدی 

جدید و اطمینان بخشی به بازارهای جهانی بود.

حجم سدهای کشور از ابتدای سال آبی تا بیست و یکم تیر ۴۶ درصد پر شدگی و ۵۴ درصد مخازن سدها خالی است.به گزارش خبرنگار 
مهر، از ابتدای ســال آبی )مهرماه( تا بیســت و یکم تیر ماه میزان ورودی مخازن کل معادل ۲۲ میلیارد و۴۳۰ میلیون مترمکعب بوده که 
در مقایسه با مدت زمان مشابه سال گذشته این عدد به ۳۹ میلیارد و ۱۵۰ میلیون مترمکعب رسید که نشان دهنده کاهش ۴۳ درصدی 
ورودی سدها است.خروجی سدها با ۲۳ میلیارد و ۶۰ میلیون متر مکعب نسبت به سال گذشته کاهش ۲۱ درصدی را نشان می دهد زیرا 
در مدت زمان مشابه خروجی سدها به ۲۹ میلیارد و ۲۰۰ میلیون مترمکعب می رسید.حجم آب موجود مخازن اکنون ۲۳ میلیارد و ۶۷۰ میلیون مترمکعب ثبت شده که این عدد نسبت 
به سال قبل که عددی معادل ۳۲ میلیارد و ۱۰ میلیون مترمکعب بوده که نشان دهنده کاهش ۲۶ درصدی است.همچنین حجم پرشدگی سدهای کشور ۴۶ درصد و ۵۴ درصد مخازن 
سدها خالی است.بررسی موجودی سدهای کشور نشان می دهد سدهایی نظیر سدهای استان تهران، خراسان رضوی، قم، هرمزگان، گلستان، زنجان، کرمان، فارس و مرکزی در وضعیت 
نامطلوبی قرار دارند و تنها استان مازندران در شرایط مطلوب قرار دارد.کاهش چشمگیر ریزش های جوی در سه استانهمچنین ارتفاع کل ریزش های جوی کشور از ابتدای سال تا ششم 
تیرماه معادل ۱۴۶.۴ میلیمتر بوده اســت این مقدار بارندگی نســبت به میانگین دوره های مشابه درازمدت )۲۳۸.۳ میلیمتر (۳۹ درصد کاهش و نسبت به دوره مشابه سال آبی گذشته 

)۲۴۴.۵ میلیمتر( ۴۰ درصد کاهش را نشان می دهد.

توسعه  واردات سازمان  و  مقررات صادرات  دفتر  نامه مدیرکل  اساس  بر 
تجارت به  رئیس گمرک ایران صادرات حبوبات ممنوع اعلام شد.به گزارش 
ایسنا، بر اساس نامه نرگس باقری زمردی مدیرکل دفتر مقررات صادرات و 
واردات سازمان توسعه تجارت به لیلی اورنگی، رئیس گمرک ایران با استناد 
به مفاد ماده ۷۲ قانون برنامه هفتم توسعه کشور و شرایط بحرانی ایجاد 
شده صادرات انواع حبوبات ذیل ردیف )کد تعرفه ۰۷۱۳( تا اطلاع ثانوی 

ممنوع اعلام شد.

صادرات حبوبات ممنوع ۵۴ درصد سد های کشور خالی است
شد
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رئیس دانشــگاه علوم توانبخشی و ســامت اجتماعی با شاره به پیشنهاد 
دانشگاه هنر درباره ایجاد رشته »هنردرمانی«، اظهار کرد:برای این منظور 
لازم اســت ســاختار طراحی این رشته در شــورای عالی سامت  وزارت 
بهداشت و متناظر آن در وزارت علوم مطرح شود و مورد بحث و بررسی قرار 
بگیرد.به گزارش ایســنا، دکتر سیدعلی حسینی در جلسه »ایجاد کارگروه 
مشترک بین دانشگاه هنر و دانشگاه علوم توانبخشی و سامت اجتماعی« 
ضمن اظهار خرسندی از توسعه زمینه های مشترک کاری میان دو دانشگاه 
گفت: دانشــگاه علوم توانبخشی و سامت اجتماعی با توجه به نیاز کشور 
جهت تربیت نیروی انســانی متخصص در حوزه توانبخشی، رفاه و سامت 
اجتماعی و سامت روانی فعالیت می کند .وی با اشاره به پیشنهاد دانشگاه 
هنر مبنی بر بررســی ایجاد رشــته هنردرمانی گفت: بحث هنردرمانی در 
رشته کاردرمانی از ســال های گذشته مطرح است و در خصوص موضوع 
هنر و درمان و مفاهیم مرتبط به آن کارهای متعددی شده اما باید ساختار 
طراحی این رشته در شورای عالی سامت  در وزارت بهداشت و متناظر آن 
در وزارت علوم مطرح و مورد بحث و بررســی قرار بگیرد و از سویی دیگر 
مباحث بین رشته ای دو دانشگاه هنر و علوم توانبخشی و سامت اجتماعی 
باید از حیث محتوایی و کوریکولوم با ایجاد کارگروه مشترک بررسی شود .
دکتر حســینی گفت: در مباحث علمی، گزارش اثربخشی مداخات باید 
به اندازه ای کافی باشــد تا در تولید شواهد علمی کمک کننده باشد و این 
کارگروه می توانند در راستای این مهم اثربخش باشد.هنر در عرصه درمان 
اثربخش است دکتر محمدرضا حسنایی، رئیس دانشگاه هنر در این جلسه 
با تاکید بر نقش و اثربخشــی هنر در درمــان و جایگاه هنر در عرصه های 
گوناگون افزود: هنر موضوعی ســیال است و فراتر از یک نهاد و وزارتخانه 
است، با بهره مندی از پتانسیل دانشگاه علوم توانبخشی و سامت اجتماعی 
و از حیت تاثیرگذاری آن در ابعاد ســامت جســمانی، روانی و سایر ابعاد 
باید به دنبال رشــته هنردرمانی باشیم .با تعامل می توان به سمت طراحی 
رشته های بین رشته ای حرکت کرد حجت الاسام  والمسلمین حیدرزاده، 
مسئول دفتر نهاد مقام معظم رهبری در دانشگاه هنر در این جلسه گفت: 
رویکرد مشــارکت محور، تاثیرگذاری بیشتری در پیشبرد اهداف دارد لذا 
شــناخت توانایی  ها و ظرفیت های موجود در هر دو دانشــگاه قطعاً کمک 
بسیار شایانی می کند و با توجه به اینکه کاردرمانی دانشگاه علوم توانبخشی 
و ســامت اجتماعی یکی از جایگاه های مهم کشــور را دارد و از سویی با 
توجه به ظرفیت رشته های دانشگاه هنر و برخی مطالعات و تحقیقات جامع 
در خصوص تاثیر درمان وهنر و .. می توان با تعامات دو دانشگاه، به سمت 
طراحی رشته های بین رشــته ای حرکت کرد. حجت الاسام والمسلمین 
محمد افشاری، مســئول دفتر نهاد رهبری در دانشگاه علوم توانبخشی و 
ســامت اجتماعی، بهره مندی از ظرفیت دانشــگاه هنر و دانشگاه علوم 
توانبخشی و سامت اجتماعی را موثر برشمرد و گفت: امیدواریم با محوریت 
فعالیت ها با فرهنگ اسامی ایرانی در کارهای محوله، الگویی برای جهان 
اسام طراحی کنیم. سیاست های وزارت بهداشت به سمت و سوی مباحث 
بین رشته ای سوق یافته دکترحمیدرضا خانکه، معاون تحقیقات و فناوری 
دانشگاه علوم توانبخشی و سامت اجتماعی د این نشست با اشاره به اینکه 
۷۵ درصد عوامل ســامتی، در خارج از نظام سامت است و نظام سامت 
در آن نقشــی ندارد، گفت: سیاست های وزارت بهداشت به سمت و سوی 
مباحث بین رشــته ای و چند تخصصی ســوق پیدا کرده است و با توجه 
به هدف توانبخشــی که زندگی بهتر اســت به هنر که آثار سوء ندارد باید 
پرداخــت.  وی اظهارکرد:در زمینه بکارگیری هنر در درمان، بیمارســتان 
روانپزشــکی رازی، فعالیت هایی از ۳۰ ســال گذشــته را در کارنامه خود 
دارد و با ایجاد  کارگروه مشــترکی در حوزه آموزش و پژوهش با مشارکت 
علمی دانشگاه علوم توانبخشی و سامت اجتماعی و دانشگاه هنر با توسعه 
زمینه های مشــترک کاری و مبتنی بر فرهنــگ بومی و نیازهای جامعه 
هدف باید به دنبال تولید شواهد علمی صحیح باشیم تا در گام های بعدی 
فعالیت های دیگری را آغاز کنیم.به کارگیری دانشجویان تحصیات تکمیلی 
در طراحی رشــته های بین رشــته ای و ایجاد رشته هنردرمانی به گزارش 
روابط عمومی دانشــگاه علوم توانبخشی و سامت اجتماعی، دکتر علیرضا 
طاهری، رئیس دانشکده علوم نظری و مطالعات عالی دانشگاه هنر در این 
جلســه ضمن قرابت دانشگاه هنر و دانشــگاه  علوم توانبخشی و سامت 
اجتماعی بر طراحی ســرفصل های مشــترک، بومی سازی سرفصل های 
دانشگاه های خارج از کشور جهت بهره مندی از هنر در درمان، به کارگیری 
دانشجویان تحصیات تکمیلی در طراحی رشته های بین رشته ای و ایجاد 
رشته هنردرمانی تاکید کرد. دکتر هوشنگ میرزایی، مدیر گروه کاردرمانی 
دانشــگاه علوم توانبخشی وسامت اجتماعی با اشاره به فعالیت ها و سوابق 
کاری و علمی خود و بکارگیری از هنر، موسیقی، تئاتر و ...در کاردرمانگری 
گفت: دانشگاه علوم توانبخشی و سامت اجتماعی پیشرو حوزه تئاتردرمانی 
است و در حوزه کودکان اتیسم و کودکان بیش فعال کارهای موثری انجام 
شــده است و شاهد حجم بالای مقالات و پایان نامه ها هستیم و امیدواریم 

با افزایش همکاری بین دو دانشگاه شاهد نتایج مشترک موثری باشیم .

رئیس دانشگاه علوم توانبخشی و سامت اجتماعی عنوان کرد

پیشنهاد ایجاد رشته »هنردرمانی« 
توسط یک دانشگاه وزارت علوم

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

بٌرشی از طیبعت!

معرفی جی ام سی سی یرا HD AT4X، پیکاپ غول پیکری برای آفرود

جی ام ســی برای نسخهٔ ســنگین پیکاپ ســی یرا دو مدل آفرودی توانمند را ارائه کرده که با تجهیزات مخصوص آمادهٔ بیراهه نوردی هستند. 
جی ام سی برای پیکاپ سی یرا HD نسخهٔ آفرودی AT4X را ارائه کرده و توانمندترین و لوکس ترین پیکاپ سنگین تاریخ خود را پدید آورده است. 
این نسخه تجهیزات مخصوص آفرود مثل افزایش ارتفاع ۳۸ میلی متری تعلیق، قفل دیفرانسیل عقب، لاستیک های ۳۵ اینچی گودیر تریتوری، 
صفحهٔ محافظ فولادی گیربکس کمکی، صفحهٔ محافظ آلومینیومی جلو و کمک فنرهای مالتی متیک DSSV را به سی یرا ۲۵۰۰HD اضافه کرده 
است. ازآنجایی که این یک سی یرای سنگین است، خریداران همچنان ظرفیت یدک کشی ۸.4 تنی و پیشرانه های ۶.۶ لیتری دیزلی یا بنزینی 
را خواهند داشت که به گیربکس ۱۰ سرعتهٔ اتوماتیک متصل می شوند و با سامانهٔ چهارچرخ محرک همراه هستند. در داخل پیکاپ هم شاهد 

فضای لوکسی با ماساژور صندلی های جلو، تریم چوب واقعی و سیستم صوتی Bose با ۱۲ بلندگو هستیم.

جوکوویچ نود و هفتمین جام را بالای سر برد
نفر نخســت برترین تنیســورهای جهان در دیدار فینال رقابت های مسترز پاریس با شکست قاطع گریگور دیمیتروف به عنوان 
قهرمانی دست یافت. به گزارش ایسنا، در جریان دیدار فینال رقابت های تنیس ۱۰۰۰ امتیازی مسترز پاریس، نواک جوکوویچ 
صرب در دو ســت و با نتایج ۶ بر 4 و ۶ بر ۳ مقابل گریگور دیمیتروف از بلغارســتان به برتری رسید و برای هفتمین مرتبه جام 
قهرمانی مسترز پاریس را بالای سر برد. به این ترتیب اسطوره ۳۶ ساله تنیس جهان به چهلمین عنوان قهرمانی خود در رقابت 

های تنیس مسترز  و نود و هفتمین عنوان قهرمانی دوران حرفه ای خود دست یافت تا بیش از پیش دست نیافتنی تر شود.

پیشنهاد

چهره روز

من سرگذشت یأسم و امید
پل روگات لوب، نویســنده کتاب، در اثر خود جستارهایی 
از نویسندگانی همچون واساو هاول، آرونداتی روی، آریل 
دورفمن و … گردآوری کرده و کوشیده، کتابش آنتولوژی 
باشــد در باب امید سیاســی. کتابش بســیار مورد توجه 
همگان قرار گرفت و تبدیل به سومین کتاب سیاسی سال 
۲۰۰4 به انتخاب انجمن کتاب آمریکا و برنده ی جایزه ی 
ناتیلوس بــرای بهترین کتاب در زمینه ی تغییر اجتماعی 
شــد. کتاب مجموعه ای از سیزده جســتار از نویسندگان 
بزرگ و اغلب شناخته شــده ای است که با ما از بیم و امید 
رسیدن به رهایی و آزادی می گویند. بنا به جامعه ای که در 
آن می زیســته اند، بنا به شرایط سیاسی و اجتماعی حاکم 
بر آن جامعه هر یک در عمق وجودشان برای دستیابی به 
این آزادی تاش کرده اند؛ گاه با عمل سیاسی و گاه فقط با 
تاش برای زنده نگه داشتن امید در جانشان. از پابلو نرودا و 
واساو هاول ، مارتین لوترکینگ و نلسون ماندلا که طعم زندان های حکومت وقت را چشیده اند تا دورفمن 
که تبعید شده و خیلی های دیگر که شاید نامشان برایمان آشنا نباشد از مفهومی می گویند که پشت تمام 
ســتمگران تاریخ را به لرزه درآورده: »امید«. گاهی شاید زنده نگه داشتن امید تنها کنش سیاسی ممکن 
باشــد، اما نباید فراموش کرد که بســیاری از کنش ها دیرهنگام و در زمان آینده اثر خود را نشان خواهند 
داد. ماندلا می گوید که همین مفهوم بوده که در دل سیاه ترین روزهای زندان به سان گوهری نورانی برای 
او باقی مانده است آن ها برای ما می گویند که چطور در تاریک ترین روزها که میان اخبار سیاه و بد، وقایع 
تلخ و تاب ربا به سر می برده اند، با روشن نگه داشتن شمع نیمه جان امید در دلشان، توانسته اند راه را پیدا 
کنند. امیدی که از دل یاس جوانه زده و همچون پیچکی بر پیکره ی مار بدســگال ظالم پیچیده و آن را 
سرنگون کرده است. در غم بارترین روزها »امید« سبب می شود با خوش بینی به آینده ای امیدوار باشی که 

ناگزیر از آمدن است

فدریکو فلینی
فدریکو فلینی )  ۱۹۲۰ – ۱۹۹۳( کارگردان و فیلمنامه 
نویس مشهور ایتالیایی است. او توانست دو بار جایزه ی 
بهترین فیلم خارجی زبان اســکار را از آن خود کند. او 
از کودکــی عاقه ی خاصی به هنــر نمایش و بازیگری 
داشــت. فلینی نخســتین فیلم خود را در سال ۱۹۵۱ 
به نام "روشــنایی های واریته" ساخت. مشهور ترین آثار 
سینمایی فلینی عبارتند از: هشت و نیم، زندگی شیرین، 
جاده و شــهر زنان. فدریکو فلینی در ســال ۱۹۲۰ در 
خانواده ای متوســط در ریمینی زاده شد. پدرش، اوربانو 
فلینی، فروشندهٔ دوره گرد و کلی فروش بود و مادرش، آیدا 
باربیانی، زنی خانواده دوست و خانه دار بود.]۷[ فدریکو از 
هنگام کودکی شیفتهٔ بازیگرانی بود که در نمایش بازی ها 
vaudeville و ســیرک ها هنرنمایی می کردند. در آینده، 
یادهای این خاطرات بر فیلم هایش تأثیر بسیار گذاشت. 
همچنین آموزش او در دبستان دینی کاتولیک از دیگر عوامل مؤثر بر او بود که به فیلم هایش هوایی 
خرده گیر از کلیسا و با این همه احساسی سرشار از معنویت می بخشید. دربارهٔ ریمینی فلینی نوشته: 
»ریمینــی آب و هوای عجیبی دارد؛ باد و بوران و مــه و باران های ناگهانی از ویژگی های آب و هوای 
آنجاســت. مردمش خرافاتی و متعصب هستند. با آداب و رسومی عجیب و تشریفات و سنن مذهبی 
باشکوه که فراوان در آنجا اجرا می شود. عاوه بر این ها، شهر دارای حالتی بسیار اسرارآمیز است. همه 
جای شــهر عایم تاریخ بیزانتن به چشــم می خورد و آن سوی آب ها، ســواحل ابری، دریای مرموز و 
خانه های سنگی واقع شده است و آن ها که بیوگرافی فلینی را می نویسند، جوان کنجکاو جستجوگری را 
به ما می شناسانند که در امتداد ساحل قدم می زند، در میخانه ها شراب می نوشد و ساعت ها در ایستگاه 
راه آهن مســافران را به نظاره می نشیند. گاهی برای مجات کاریکاتور می کشد. زمانی دلقک سیرک 
می شــود و هر از گاه داستان های بی شــرمانه را در مجات به چاپ می رساند.«]۸[ وی پس از زمانی 
کوتاه که به گزارشــگری تبه کاری های شهر می پرداخت، در ششم فوریه ۱۹۳۸، نخستین کاریکاتور 
خویش را در روزنامهٔ دومینیکا دل کوریه به چاپ رساند. در همان سال از زادگاهش به سوی فلورانس و 
رم رهسپار می شود. همکاری او با سینما، با نوشتن طنزهایی برای هنرپیشه ای به نام آلدو فابریزی آغاز 
شد. در ۱۹4۳ با جولیتا ماسینا ازدواج کرد. جولیتا در چندین فیلم او بازی کرد و فلینی او را والاترین 

الهام دهنده هنری خویش نامیده است

فرهنگ

دبیر ســتاد توســعه فناوری های اپتیــک و کوانتوم 
سطح فناوری های تولیدشده حوزه اپتیک را ۶ تا ۸ و 
محصولات حوزه کوانتوم را بین ۲ تا 4 دانست و گفت: 
به منظور ترسیم نقشه راه حوزه کوانتوم، تدوین سند 
راهبردی این حوزه کوانتوم در دستور کار شورای عالی 
انقاب فرهنگی قرار گرفته اســت.به گزارش ایسنا، 
علی اسفندیاری در حاشــیه چهاردهمین نمایشگاه 
نانو در جمع خبرنگاران با بیان اینکه ســتاد اپتیک و 
کوانتوم تصمیم گرفت در این دوره از نمایشــگاه نانو 
که همزمان با نمایشــگاه صنعت برگزار شد، حضور 
داشته باشد، افزود: این نمایشگاه عرصه ای برای تعامل 
میان صنعتگران، دانشگاهیان و فناوران است و از این 
رو بازه زمانی بازه بســیار جذابی بود، از این رو تاش 
کردیم که شرکت ها و تیم های فعال در حوزه اپتیک، 
لیزر و کوانتوم در این  نمایشــگاه حاضر شوند تا هم 
بازدیدکنندگان با فعالیت این شرکت ها آشنا شوند و هم صاحبان فناوری با یکدیگر تعامل داشته 
باشــند.وی با بیان اینکه این برای اولین بار است که شرکت های حوزه اپتیک و لیزر در نمایشگاه 
نانو حضور دارند، ادامه داد: در سال های گذشته دستاوردهای شرکت های  این حوزه در نمایشگاهی 
تحت عنوان اپتیک و لیزر عرضه می شدند، ولی فعالان این عرصه با تاکید بر فناوری های فوتونیک 
و لیــزر و اپتیک همــراه با فناوری های مبتنی بر کوانتوم که در حال حاضر اشــتراکات زیادی با 
فناوری های نوری یا اپتیکی دارند، در این نمایشــگاه حضور یافته اند.اســفندیاری با بیان اینکه ۳ 
تا 4 شــرکت فعال در حوزه کوانتوم و ۱۵ شرکت در حوزه اپتیک، فوتونیک و لیزر دستاوردهای 
خود را در نمایشگاه نانو عرضه کرده اند، ادامه داد: در این نمایشگاه از تیم هایی با یک محصول تا 
شرکت های صادراتی حاضر شدند، ولی نکته حائز اهمیت این تیم ها دارا بودن بخش های تحقیق و 
توسعه قوی است و می توانند میزبان بسیاری از پژوهشگران و فناوران و شرکت های کوچک باشند.

تدوین سند راهبردی کوانتوم در شورای 
عالی انقلاب فرهنگی
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کیلیان ام باپه که در نخستین بازی اش در این فصل گلزنی کرد، می خواهد به رکورد الگویش برسد. به گزارش ایسنا، کیلیان ام باپه اولین بازی رسمی اش  را 
با رئال مادرید در سوپرجام اروپا در ورشو انجام داد. این دیگر یک رویا نبود و واقعی بود. چیزی که مادرید از سال ۲۰۱۷ دنبال می کرد. از زمانی که ام باپه 
در موناکو ویران کننده ظَاهر شد، رئال  مادرید به دنبال او بود ولی حقوق و دستمزد بالای ام باپه و حضور بی  بی  سی)بنزما، بیل و رونالدو( در مادرید، ورود او 
را غیرممکن کرد و به همین خاطر او به پاریس رفت.پو این یک سفر هفت ساله بود و او هر تابستان به رئال نزدیک می شد و در نهایت در سال ۲۰۲4 که 
قراردادش با پاری سن ژرمن به پایان رسید، هیچ بهانه ای وجود نداشت و رویای کیلیان که در کودکی اتاقش را با پوسترهایی از کریستیانو رونالدو پر کرده بود 
به حقیقت پیوست. خیلی وقت بود که منتظر این لحظه بودم. این یک لحظه عالی برای من است. وقتی برای مادرید بازی می کنید هیچ محدودیتی ندارید. 

ما پیشرفت می کنیم و شب های باورنکردنی زیادی در پیش خواهیم داشت.

قول ام باپه برای رسیدن به رکورد رونالدو

ورزشی
مجسمه ساز ایرانی

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱4۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱4۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X۸ دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X۸ شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X۸ با پاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰۸ برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹۸۸ فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰4(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰۸(، قصه های وقت خواب )۲۰۰۸(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از 4 میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی 4۸۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱4۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱4۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱۸ و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰4۱۸ جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از اباغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱4۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد

    سال بیستم    شماره  5473

 دوشنبه 23 تیر 1404  18  محرم 1447  14 جولای 2025

ورزشی

4 صفحه    سال بیستم ویکم    شماره  5710

کاسورلا کاپیتان اوویدو می ماند
سانتی کاسورلا قراردادش را با رئال اوویدو برای یک سال دیگر تمدید کرد تا فصل آینده را در بالاترین سطح فوتبال اسپانیا بگذراند.به گزارش 
ایسنا، سانتی کاسورلا، هافبک سابق تیم ملی اسپانیا و قهرمان دو دوره جام ملت های اروپا، قراردادش را با باشگاه رئال اوویدو برای یک سال 

دیگر تمدید کرد. این تیم برای اولین بار از سال ۲۰۰۱ در لالیگا بازی خواهد کرد و روی درخشش هافبک باتجربه اش حساب باز کرده است.
کاسورلای ۴۰ساله محصول سیستم جوانان رئال اوویدو است و از سال ۱۹۹۶ تا ۲۰۰3 برای این باشگاه بازی کرد. او سال ۲۰۲3 به تیم سابقش 
بازگشت و توانست با این تیم به لالیگا صعود کند. اوویدو با کاپیتانی کاسورلا جواز صعود به لالیگا را دریافت کرد و حالا برای نخستین بار از 
سال ۲۰۰۱ دوباره در بالاترین سطح فوتبال اسپانیا بازی خواهد کرد.هافبک سابق لاروخا در طول دوران حرفه ای اش برای باشگاه های ویارئال، 

رکرتیوو اوئلوا، مالاگا، آرسنال و السد قطر بازی کرد. او با آرسنال دو بار قهرمان جام حذفی و سوپرجام شد.


